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noviny
Milí spoluobčané,
srdečně vás zdravím u příležitosti prvního 
vydání Sazovických novin v roce 2025. Zima 
nás letos příliš nepotrápila a jaro k nám při-
chází v plné síle. A s ním přichází i čas na vel-
ké úklidy, které nás všechny určitě vyburcují 
k zušlechťování našich domovů i okolí. 
Během zimních měsíců jsme v naší obci ne-
zaháleli. Po povodních jsme dali dohromady 
vnitřní prostory sběrného dvora a také 
šatny, toalety a sprchy na koupališti. Na 
těchto místech bylo třeba vyměnit dveře i se 
zárubněmi, což se nám podařilo díky finanč-
ní podpoře a ochotě firmy MRB Sazovice 
s.r.o., která nejenom přispěla finančním da-
rem, ale i vyrobila nové dveře. Touto cestou 
bych chtěla firmě poděkovat za její štědré 
gesto a vděčně ocenit její přístup.
V zatopených prostorách šaten a sprch bylo 
také nutné oškrabat povodní poškozené 
stěny a znovu je vymalovat. Stejně tak jsme 
nátěrem renovovali na toaletách a ve spr-
chách také podlahy. Kromě toho jsme nově 
vymalovali také knihovnu a klubovnu na 
obecním úřadě. Všechny tyto úpravy byly 
realizovány našimi obětavými obecními pra-
covníky, kterým bych ráda vyjádřila velkou 
vděčnost za jejich píli a úsilí.
Nyní nás čeká velký úklid venkovních pro-
stor. První kroky byly již učiněny – u obecního 
úřadu a u kostela jsme provedli ořez stromů 
a růže před úřadem prošly jarním sestřihem. 
U zídky naproti kostela jsme odstranili sušinu 
a nyní už nám tam kvetou jarní cibuloviny, kte-
ré jsou krásným znakem přicházejícího jara.
K úklidu obce jsme se rozhodli přistou-
pit také v rámci akce „Ukliďme Sazovice“, 
která se konala v pátek 28. března 2025. 
Dopoledne se do této akce zapojily děti 
z  naší školy a  školky a odpoledne jsme při-
vítali dobrovolníky z řad občanů. Po nároč-
né práci čekala všechny zasloužená odmě-
na v  podobě opékání špekáčků na výletišti 
Zahrázovo. Všem, kteří se na práci podíleli, 
patří velké poděkování. Jsem ráda, že vám 

není lhostejné prostředí, ve kterém žijeme.
V současnosti se plně soustředíme na obno-
vu areálu koupaliště, kde již byla zahájena 
první fáze revitalizace – oprava plotu. Ná-
sledně jsme se pustili do výsadby nových 
rostlin kolem oplocení. V areálu samotném 
jsme odstranili některé stromy a keře, které 
byly již suché, zničené nebo napadené škůd-
ci. Na jejich místo jsme vysadili nové keře 
a rostliny, které přispějí k zušlechtění tohoto 
místa. Okolí celé výsadby jsme pokryli větší-
mi kamínky, což zajišťuje nejen estetiku, ale 
i praktičnost údržby.
Velká práce nás čeká s obnovou trávníku. 
Ten je bohužel zanesený malými kamínky, 
které byly kolem všech rostlin v areálu a voda 
je naplavila na travní plochy. Bude tedy po-
třeba provést důkladnou kultivaci trávníku, 
zbavit ho kamínků, pohnojit, postříkat proti 
pleveli a poté dosít holá místa. Zároveň v prů-
běhu jarních měsíců proběhne i revitalizace 
sportovních ploch – tenisových kurtů, dět-
ského hřiště a umělého zeleného hřiště.
V průběhu dubna dokončíme instalaci fo-
tovoltaické elektrárny na střechu obecního 
úřadu, což je krok k ekologičtější a ekono-
mičtější budoucnosti naší obce. V dubnu nás 
pak čeká rekonstrukce kuchyňky na sále 
obecního úřadu, která bude dále sloužit 
našim občanům i návštěvníkům při různých 
akcích.
Po Sletu čarodějnic se vrhneme na revitali-
zaci veřejných ploch, konkrétně na výletiště 
Zahrázovo. Tento projekt podrobněji před-

stavujeme v následujícím stejnojmenném 
článku.
Na závěr vám, drazí občané, přeji krásné Ve-
likonoce, ať už je prožijete v kruhu rodiny, na 
výletě, nebo se zapojíte do tradičních zvyků 
a obyčejů, které nás spojují s minulostí a po-
máhají uchovávat naše kulturní dědictví.
S přáním prosluněných jarních dnů

Michaela Vajdíková, starostka obce

Slovo starostky obce
Jarmila Urbánková:  

 Jaro   
Pojď, půjdem spolu do pohádky!                                                                                                                

Než kukačka nám zakuká,                                                                                                                     
my vyběhneme z domu vrátky                                                                                                             

a ze zahrádky na luka. 

 A k lomu půjdem na jehnědy.                                                                                                               
Jen pospěšme, čas nemešká,                                                                                                            

háj včera ještě celý hnědý                                                                                                                  
se zazelenal do dneška.

Než naděješ se, je tu léto                                                                                                                
a země kvete jinak již -                                                                                                                       

co nezahlédneš v chvíli této,                                                                                                            
po celý rok už nespatříš.   

Jen očima hleď pozornýma,                                                                                                             
to neuvidíš každý den!                                                                                                                  

Než naděješ se, je zas zima                                                                                                            
a země celá bílá jen.

Uklízíme Sazovice Odměna po úklidu
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Revitalizace veřejných ploch 
v obci Sazovice – Výletiště Zahrázovo 

Po skončení akce Slet čarodějnic nás čeká 
rekonstrukce výletiště Zahrázovo. Tento pro-
jekt, spolufinancovaný Evropskou unií, bude 
probíhat od začátku května do konce srpna 
2025. Na podzim ještě proběhne výsadba 
zeleně. V rámci projektu dojde k obnově 
plochy veřejného prostranství za budovou 
obecního úřadu. Cílem tohoto projektu je 
revitalizace, modernizace a dostupnost ve-
řejných prostranství ve vazbě na zelenou in-
frastrukturu.
Projekt se vyvíjel a prošel několika úprava-
mi. Je rozdělen na tři fáze a na každou fázi 
byl vysoutěžen jiný dodavatel. První fáze za-
hrnuje stavební práce, druhá fáze se zamě-
řuje na mobiliář (stoly, lavičky a odpadkové 
koše) a třetí fáze bude spočívat ve výsadbě 
zeleně.
Výběrové řízení na stavební práce vyhrála 
firma Arustav s.r.o.. Stavba zahrnuje venkov-
ní zastřešenou konstrukci, altán (pódium), 
nové dlažby a chodníky, silnoproudou elekt-
rotechniku, vnitřní kanalizaci a trubní vedení. 

Součástí je také venkovní oprava domečku – 
fasáda a natření střechy. 
Venkovní konstrukce a altán budou zastře-
šeny ocelovou konstrukcí, dřevěnými trámy, 
bedněním a krytinou z hydroizolační fólie. 
Prvky ocelové konstrukce budou žárově 
pozinkovány. Nosný systém tvoří ocelový 
rámový skelet a dřevěné trámy. Prostupky 
elektro budou vedeny v ocelové konstrukci 
do střechy ke svítidlům dle projektu elekt-
roinstalací. 
Na střešní krytinu bude provedena skladba 
souvrství vegetační střechy, tzv. zelená střecha.
Altán bude vyvýšen o tři schody nad terén, 

před ním budou železobetonové schody. Ta-
neční parket bude mít hlazený povrch, v al-
tánu bude protiskluzová podlaha. Podlaha 
v přístřešcích bude tvořena betonovou vsa-
kovací dlažbou.
V terasách budou umístěny stoly a lavice, 
kotvené do betonu pod dlažbou. Dodava-
telem mobiliáře je firma mmcité a.s., která 
zajistí 60 stolů, 120 lavic (délka 1,8 m) a 4 od-
padkové koše. 
Veškeré tyto práce by měly být hotové do 
konce letních prázdnin.
Na podzim proběhne třetí fáze projektu – 
výsadba nových stromů, keřů a květin. Tu 

Celkem projekt  12 523 538,44 Kč Podklad pro dotaci:

Max. způsobilé výdaje 10 336 278,49 Kč 100%

Dotace  8 785 836,72 Kč 70%

Vlastní zdroje 3 737 701,72 Kč 30%
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Vodní hospodářství obce Sazovice
Obec Sazovice má více než 30 let vybudován 
veřejný vodovod, který je v majetku VaK Zlín 
a.s. Vodovod je součástí skupinového vo-
dovodu Zlín se zdrojem vody úpravna vody 
(ÚV) Tlumačov o kapacitě 400 l/s. Rozvodná 
vodovodní síť obce je napojena na přivaděč 
DN 500, který dopravuje vodu ze zemního 
vodojemu Hrabůvka 2 x 1 000 + 3 300 m3 
(úroveň hladin v nadmořské výšce 254,18 – 
249,18 mn.m.) do města Zlína. Veřejná vo-
dovodní síť v obci je zhotovena z litinových 
trub, částečně PE trub DN 100 – 150 dl. 5 095 
m a zásobuje obec v jednom tlakovém pás-
mu. Veškerá voda v obci je z Tlumačova 
a protože se jedná o vodu jímanou ze studní 
v prameništi Tlumačovský les vykazuje po-
měrně významnou tvrdost 2,26 mmol/l tj. 
12,6 dříve užívaných německých stupňů. Na 
to je třeba pamatovat při praní či v myčkách 
nádobí. 
Do ÚV Tlumačov je možné přivádět i surovou 
vodu ze štěrkoviště Kvasice.
Dalším významným zdrojem SV Zlín je 
úpravna vody Klečůvka, která využívá suro-
vou vodu z údolní nádrže Slušovice, Zlín je 
zásobován z obou zdrojů.

Pitnou vodu v obci máme velmi kvalitní. Než 
se voda dostane ze studní k nám do kohoutků 
projde v Tlumačově následujícími procesy:
– Provzdušnění

– Nadávkování železitých či hlinitých solí, 
které vytvoří vločky odsorbující nečistoty

– Sedimentace
– Ozonizace (technologie pro odstranění mj. 

reziduí pesticidů či farmak)
– Filtrace na pískových filtrech
– Filtrace na aktivním uhlí (GAU filtry)
– Hygienické zabezpečení chlorem
– Čerpání do vodojemu Hrabůvka, který má 

celkový objem 5300 m3 a hladina se pohy-
buje v rozmezí úrovní 253,93 – 249,30 m 
n.m. 

Technologie ozonizace a filtrace na aktivním 
uhlí byla doplněna před několika lety a zna-
mená významný posun v kvalitě vody nejen 
z hlediska obsahu nežádoucích látek, ale 
také z hlediska senzorických vlastností.
Z vodojemu vede přivaděč DN 500 do Male-
novic, ze kterého je v podél komunikace na 
Buňov vedena odbočka DN 100 do obce.
Odpadní vody (OV) z obce jsou odváděny 
jednotnou kanalizací (splaškové i dešťové 
vody), která je svedena do čerpací stanice 
za výletištěm, kde dochází k jejich předčiš-
tění na strojně stíraných česlích a vírovém 
separátoru. OV jsou čerpány do Tečovic 
(čerpané množství 8 l/s) a následně vedeny 
kanalizací na ČOV Zlín-Malenovice.  Za deš-
tě je na čerpací stanici uvedeno do funkce 

dešťové čerpadlo o kapacitě 100 l/s, které 
odlehčí dešťovou vodu do přilehlé příkopy 
(přívodní kanalizace je hluboko). Na původ-
ních výustích do potoka jsou realizovány 
odlehčovací komory, kde dochází za deště 
k odlehčení naředěných průtoků nad kapa-
citu kanalizačního sběrače. I. etapa odkana-
lizování byla vybudována v r. 2018, II. etapa 
v r. 2023. Původní betonová kanalizace je 
mnohde i 90 let stará, je však možno kon-
statovat, že nevykazuje deformace či jiné 
závažné poruchy. 

Odpadní vody na čistírně odpadních vod 
v  Malenovicích prochází následujícími pro-
cesy a zařízeními:
– Záchyt hrubých nečistot v prohlubni
– Čerpání šnekovými čerpadly
– Česle
– Lapák písku a tuků
– Primární usazovací nádrže, kde dochází 

k odsazení sedimentujících nečistot
– Aktivační nádrže - základní (100 let starý) 

princip biologického čištění odpadních 
vod aktivovaným kalem tj. mikroorgani-
smy, které odstraňují znečištění z vody. 
Do vody je vháněn dmychadly vzduch. 
Biologicky jsou odstraňovány i slouče-
niny dusíku v samostatných míchaných 
nádržích, fosfor je odstraňován chemicky 
srážením.

Výletistě – vizualizace 

zajistí firma A+K úpravy zeleně s.r.o. Podle 
návrhu budou v centrální části přidány tři 
solitérní lípy a řada okrasných třešní podél 
východní hranice. V jižní části, podél oploce-
ní, budou vysazeny tři nové dřeviny. Jedna 
z navržených lip nahradí dožívající stávající 
lípu. Okrasný živý plot, složený z kvetoucích 
a plodících druhů keřů, bude vysazen podél 
nové linie dřevin. Podél západního oplocení 
vznikne linie keřů z původních plodonos-

ných a nektarodárných druhů, které budou 
poskytovat potravu pro ptactvo a  drobný 
hmyz. Keře podél jižní hranice budou také 
plodonosné, zatímco v severní části bude 
vysazen záhon okrasných keřů, které odclo-
ní budovu obecního úřadu a regulační sta-
nici plynu.
V tabulce uvádíme předpokládané financo-
vání projektu. Máme ještě podanou žádost 
o dotaci Zlínského kraje na mobiliář, což by 

mohlo vést k úspoře až 50 % z celkových ná-
kladů na mobiliář, tedy přibližně 800 000 Kč.
Jakmile bude projekt dokončen a do-
jde k  jeho konečnému vyčíslení, budete 
informováni o skutečné ceně. Uvedené 
částky jsou zatím pouze předpokládané.
Doufám, že se vám tento projekt bude líbit 
a že zde budeme společně trávit spoustu 
příjemných chvil během obecních i dalších 
akcí.
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Ceník pronájmů areálu Koupaliště  
(mimo sezónu od 1. 9. – 30. 6.)

SVATBY/ OSLAVY fyzické osoby

svatební obřad 1.000,-

prostor areálu (pro občany s trvalým bydlištěm v Sazovicích) 5.000,-

prostor (areálu pro ostatní) 9.000,-

FIREMNÍ AKCE

prostor areálu 10.000,-

prostor areálu + sportoviště /bez bazénu/ 15.000,-

prostor areálu + bazén /bez sportoviště/ 25.000,-

prostor areálu + sportoviště + bazén 30.000,-

Prostory se pronajímají v době mimo sezonu koupaliště, což je od 1. 9. -30. 6.

V SEZÓNĚ  OD 1. 7. DO 31. 8. JE MOŽNÉ PROSTOR PRONAJMOUT JEN  JAKO CELEK ZA JEDNOTNOU CENU

prostor areálu + sportoviště + bazén 50.000,-

Úspěšná předvánoční akce muzea a Spolku sv. Václava
31. prosince byla ukončena výstava s ná-
zvem Od adventu po Tři krále, která pro-
bíhala celý prosinec v suterénu kostela 
sv. Václava a v prostorách místního muzea. 
Přiblížila návštěvníkům adventní a vánoční 
dobu spojenou s řadou svátků, zvyků a ob-
chůzek, které k nim patří ještě dnes, i těch, 
na něž se už pozapomnělo. Krásné doplně-
ní výstavy tvořila přehlídka téměř padesá-
ti betlémů, které zapůjčili nejen ochotní 

místní občané, ale i lidé z okolních obcí. 
Akce vzbudila velký zájem návštěvníků, 
kterých bylo odhadem kolem pěti set. 331 
se jich podepsalo do podpisových archů, 
ale ve skutečnosti byla návštěvnost mno-
hem vyšší. Byly mezi nimi děti z mateřských 
a  základních škol Sazovice, Mysločovice, 
Tečovice a Malenovice, kluby seniorů ze 
Lhotky a Otrokovic, spolek žen ze Žerano-
vic, další návštěvníci přijeli ze Zlína, Holešo-

va, Hulína, Napajedel, Míškovic, Hostišové, 
Tečovic, Mysločovic, Malenovic či Švábenic 
a nechyběli ani místní občané, hlavně rodi-
če s dětmi.
Návštěvníci akce ocenili nejen vystavené ex-
ponáty, ale také průvodní slovo pořadatelek, 
které jim přiblížilo atmosféru starých advent-
ních a vánočních časů a obohatilo je také 
o řadu nových informací a poznatků.

Z Á V Ě R   R O K U   2 0 2 4

– Dosazovací nádrže, kde dochází k odsa-
zení mikroorganismů, které jsou vraceny 
zpět do systému a část kalu je třeba odstra-
ňovat jako přebytečný kal

– Kalové hospodářství - u ČOV této velikosti 
jsou provozovány vyhnívací nádrže, kde 
je jímán bioplyn, který je spalován na ko-
generačních jednotkách s produkcí tepla 
a elektrické energie. K produkci bioplynu 
sezónně významně přispívají výpalky z  li-
kérky R. Jelínek Vizovice. Z pecek je vyrábě-
no ekopalivo. Vyhnilý kal je odvodňován 
na pásových lisech a odvážen k likvidaci 
(skládka, zemědělské pozemky, kom-

postárna). Budoucností je zřejmě sušení 
čistírenského kalu a jeho spalování, tato 
investice je připravována i na ČOV Maleno-
vice. 

ČOV Malenovice má kapacitu cca 100 000 
ekvivalentních obyvatel, jsou na ní čištěny 
odpadní vody ze Zlína až po Zádveřice, na-
pojeny jsou také např. obce Hvozdná, Lukov, 
Fryšták, Kostelec, Štípa, Klečůvka, Kudlov či 
Jaroslavice. 
Jedná se o největší ČOV v kraji, tato je díky 
produkci bioplynu ze 70 % soběstačná 
v  produkci elektrické energie. Produkce 

bioplynu je ekonomicky možná pouze u za-
řízení pro okresní města a větší, u malých 
ČOV je kal stabilizován vzduchem bez eko-
nomického efektu. Obecně platí, že s  veli-
kostí čistírny jsou přísnější i limity na kvalitu 
čištění. 
Jak je stručně výše uvedeno projde voda ze 
studní u Tlumačova přes ÚV vody, distribuční 
vodovodní systém, naše domácnosti a ka-
nalizační systém zakončený ČOV mnohými 
procesy, které zajišťují její kvalitu a odpoví-
dající způsob likvidace před vyústěním do 
Dřevnice.

Dušan Novotný
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Vánoční jarmark v Sazovicích
Tato pravidelná adventní událost spadá ještě 
do závěru loňského roku, ale protože místní 
Sazovické noviny musí být do tiskárny ode-
slány s časovým předstihem, informace o jar-
marku ještě nebyly v tuto dobu k dispozici. 
Dovolte tedy, abychom je připomenuli až 
v letošním čísle.
Jako vždy byl jarmark velkolepý a bohatě 
navštívený místními i návštěvníky z okolí. 
Krátkým uvítáním všech přítomných zahájila 
adventní odpoledne starostka obce, p. Mi-
chaela Vajdíková a na ni navázalo vystoupení 
DFS Konopka, CM Luňák, MPS Hlahol Myslo-
čovice a ženských kolednic. Adventní ladění 
pořadu doplnily na závěr už i vánoční koledy, 
většinou ty známé, aby si je mohli zazpívat 
všichni, kdo se na jarmark vypravili.

V patnácti stáncích, které zaplnily prostranství 
před obecním úřadem, čekala návštěvníky 
bohatá a pestrá nabídka zboží všeho druhu: 
vánoční ozdoby, svícny, věnce a jiné advent-
ní dekorace, keramické domečky, stromečky, 
figurky, a dokonce i tác s cukrovím, bižutérie, 
háčkované a šité ozdoby a hračky, kosmetika, 
výrobky z vosku a medu, papírová přáníčka 
a spousta dalších drobností pro potěšení pod 
stromečkem. Od stánků voněla medovina, 
svařák, punč a čaj, nechyběly ani tácky s perní-
ky nebo vánočním cukrovím či sušené ovoce. 
Sliny se sbíhaly také u stánků se zabíječkovými 
dobrotami, klobásami a dalšími uzeninami, je-
den ze stánků nabízel sýrové speciality a pře-
hlédnout se nedaly ani makronky nebo frgály 
všeho druhu, po nichž se vždycky jen zapráší…

Na množství nakupujících i jen tak besedu-
jících či okounějících se brzy začal snášet 
soumrak, stánky se rozsvítily a v jejich svět-
le působila pára stoupající z hrnců a várnic 
tajemně a přízračně. Poklidný podvečer ne-
rušily ani většinou hlasité a vtíravé vánoční 
koledy, i hudba zněla celkem tiše a decent-
ně. Jenom sníh k té předvánoční náladě 
chyběl, odpoledne dokonce chvilku i drob-
ně pršelo a obloha se celý den tvářila „jen, 
jen spustit…“
Při cestě domů se pak mnoho návštěvníků 
jarmarku zastavilo i na prohlídku advent-
ní výstavy v suterénu kostela sv. Václava 
a v místním muzeu, která jejich adventní ná-
ladu určitě ještě umocnila.

Hraje Luňák, tančí Konopka

Všechno vlastní výroba! 

Je libo jelítko či jitrničku? 

Zboží všeho druhu

Závěr kalendářního roku 2024 v našem kostele 
O událostech a akcích v poslední čtvrtině 
předchozího roku jsme vás podrobně  infor-
movali v minulém čísle Sazovických  novin. 
A  nebylo jich málo, a jak doufám, vždy při-
spějí k dobré náladě všech zúčastněných. 
Ale nyní se zaměřím na poslední den kalen-
dářního roku 2024 – tj. 31.12. svátek sv. Sil-

vestra. Celé odpoledne bylo děním přímo 
nabito. 
Ve 14 hod. proběhlo venku u kostela už oprav-
du tradiční ZVONKOHRANÍ, které pořádáme 
od roku 2017, kdy byl kostel vysvěcen. 
Za účasti asi stovky lidí, mezi nimi i dětí, jsme 
si za doprovodu našeho pana varhaníka An-

tonína Žůrka zazpívali krásné známé koledy. 
Asi po hodinovém programu následovalo 
malé občerstvení a pozvánka na děkovnou 
mši svatou. 
Poprvé od vysvěcení kostela (2017) byla u nás 
31.12. v 17 hod.  sloužena otcem Mirosla-
vem Obšivanem tzv. DĚKOVNÁ MŠE SVATÁ.
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Novoroční přípitek
Na Nový rok v podvečer se sazovičtí občané 
už řadu let scházejí před budovou obecního 
úřadu. Pozdraví se s přáteli a známými, popřejí 
si navzájem do nového roku a připijí připrave-
ným vínem nebo svařákem. Pak si vyslechnou 
projev starostky obce, který bývá zhodnoce-
ním uplynulého roku a také nastíní, co obec 
chystá pro rok nadcházející. Protože ten minu-
lý rok byl pro Sazovice velice náročný, dovolte, 
abychom důležité části novoročního projevu 
p. Michaely Vajdíkové ocitovali.
„Minulý rok nám bohužel přinesl i těžké chvíle 
v podobě dvou povodní, které naši obec zasáh-
ly. První přišla na přelomu června a července, 
ale druhá, v polovině září, měla mnohem větší 
dopad.“ 
„Škody utrpěly jak domovy občanů, tak i obec-
ní majetek. Náklady na likvidaci povodní 

a  opravy výstavby byly vyčísleny přibližně na 
10 milionů korun. Veškeré podklady jsme pře-
dali pojišťovně a teď čekáme, kolik nám bude 
vyplaceno.“
„Na obnovu obecního majetku budeme také 
čerpat dotace z ministerstva pro místní rozvoj, 
které pokryjí 70% nákladů. Zde zahrneme 
opravu haly, tenisových kurtů, vyčištění umě-
lého trávníku, opravy dětského hřiště, zázemí 
koupaliště a výstavbu nového mostku u kou-
paliště. Plánujeme, že tyto opravy proběhnou 
v první polovině tohoto roku.“ 
„V roce 2025 jsme připraveni pokračovat ve 
spolupráci s okolními obcemi, které také byly 
postiženy povodněmi, dále se Zlínským krajem 
a dalšími kompetentními institucemi na řešení 
protipovodňových opatření v našem mikrore-
gionu.“ 

„Budeme i nadále pokračovat v rozvoji naší 
obce. První investicí, která nás čeká, je výstav-
ba fotovoltaické elektrárny na střechu obec-
ního úřadu. Dále budeme muset pořídit nový 
obecní traktor a plánujeme také rekonstrukci 
kuchyňky v sále obecního úřadu.“ 
„Nejvýznamnější akcí tohoto roku bude revi-
talizace výletiště Zahrázo, která začne ihned 
po oslavách čarodějnic. Plánujeme dokončit 
projekt na výstavbu mostu a navazující ko-
munikace u firmy MRB. Rádi bychom zahájili 
výstavbu v r. 2026. Po dokončení mostu bude 
následovat oprava komunikace v ulici za kou-
palištěm.“
„Je krásné vidět, že se naše obec rozrůstá, 
v loňském roce se nám narodilo 11 dětí. K ži-
votu patří ovšem i ta druhá stránka. V roce 
2024 jsme se rozloučili s pěti našimi občany.“

C O   U Ž   J E   L E T O S   Z A   N Á M I

Po této mši sv., kdy děkujeme za uplynu-
lý rok, ještě otec Miroslav udělil svátostné 
požehnání do nového roku. K tomuto po-
žehnání použil ze svatostánku ciborium, tj. 
kalich vykládaný českými granáty, v němž 
jsou uloženy proměněné hostie, tzv. Eucha-
ristie – Živý Kristus. 

Nad mé očekávání byl kostel opravdu plný. 
Nečekala jsem, že tolik lidí přijde poděkovat 
a zároveň poprosit našeho Pána o požehnání 
a pokoj do nadcházejících dnů. Všem, kteří 
jste se zúčastnili, ze srdce děkuji.  
Co se týká dalšího dění v našem kostele, 
chtěla bych upozornit na připravovanou   

Noc kostelů, která proběhne 23. května.
Zároveň už vám přeji radostné a požehna-
né velikonoční svátky.

Za Spolek sv. Václava
Marie Rapantová 

Zpíváme se zvonky Děkovná mše svatá

Koncertní varhaník p. Ludvík Šuranský

Kostelem zněla hudba starých mistrů  
V nedělním odpoledni 12. ledna se varhany 
sazovického kostela sv. Václava zase rozezně-
ly naplno. Za přítomnosti víc jak osmdesáti 
posluchačů se zde uskutečnil další z varhan-
ních koncertů, které se už v Sazovicích stávají 
tradicí.
Tentokrát hudba zazněla v podání koncert-
ního varhaníka p. Ludvíka Šuranského, který 
pravidelně koncertuje na mnoha místech 
nejen u nás, ale také v řadě chrámů a kostelů 
v Rakousku, Německu nebo Itálii. V Sazovicích 
to bylo také už jeho několikáté vystoupení.                                                                                                

Program koncertu tvořily skladby starých 
mistrů z období baroka (J. S. Bach, J. F. N. 
Seger) a raného klasicismu, který reprezen-
tovala díla českých skladatelů  F. X. Brixi-
ho, J. L. Dusíka a J. Kř. Kuchaře, předchůd-
ců W. A. Mozarta nebo L. v. Beethovena.                                                                                                                                
V podání p. Šuranského si posluchači mohli 
vychutnat nejen uklidňující krásu, pravidel-
nost a zákonitosti  barokní a klasicistní hud-
by, ale také jeho brilantní provedení všech 
skladeb, mnohých ještě vánočně laděných, 
které na koncertě zazněly.
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Karneval se opět vydařil  
Dne 19. ledna 2025 se v Sazovicích v sále 
obecního úřadu uskutečnil pro děti karneval, 
který doslova praskal ve švech. Letošním té-
matem byly pohádkové postavy, kterých se 
sešlo opravdu mnoho. Můžeme říci, že to na 
karnevalu byla rekordní účast, protože přišlo 
přes sto masek. Během odpoledne děti bavil 
balónkový klaun Dan Taraba, dále si mohly 
holčičky nechat zaplést copánky, připraven 
byl také vozík s popcornem. Nechyběl ani 
fotokoutek a malování na obličej. Za spl-
něné úkoly na stanovištích děti čekaly věcné 

odměny a na konci karnevalu proběhla také 
tombola o ceny. Věříme, že karnevalový 
rej byl pro všechny příjemným zpestřením 
zimního času. Děkujeme všem, kteří nám 
pomohli s organizací karnevalu, a také spon-
zorům za jejich velkorysost.
Sponzoři: PK Instalace, Obec Sazovice, IKde-
co, Vest, MRB, Stavíkov, Golden Apple Cine-
ma, Vitar, Dětský svět Kroměříž, Střechy Vald, 
Pavel Frydrych.
     

Za tým maminek Lucie Rozsívalová

Sazovičtí králové Ideální počasí na obchůzku

Jede, jede mašinka…

Kam se podívat dřív? Ať žije karneval! 

Tříkrálová sbírka 2025
Také v letošním roce v rámci charitativní sbír-
ky vyrazily v sobotu 4.ledna na obchůzku 
naší obcí hned čtyři skupinky dětských ko-
ledníků vedené dospělými průvodci: 
1. Maruška Sklenářová, Vašík a Pavlík Miklí-
kovi, vedoucí p. Pavla Miklíková; 2. Terezka 
Kučerová, Klárka a Kubík Večeřovi, vedoucí 
p. Marcela Večeřová; 3. Sofinka, Patrik a Ma-

tyáš Doleželovi, vedoucí p. Tomáš Kučera;                                                 
4. Elisabeth Hynčicová, Tomáš Vajdík, Kryštof 
Botek, vedoucí p. Bohumil Botek.
Finanční výnos sbírky v naší obci činil le-
tos 43 544 Kč.
Počasí letošním koledníkům přálo. Den 
předtím napadlo i v Sazovicích trochu sně-
hu, a protože maličko mrzlo a přitom svítilo 

sluníčko, byl den jako malovaný. V mnoha 
domech dostali „králové“ nejen příspěvek do 
kasičky. ale do košíku i něco dobrého na zub 
za jejich obětavost.
Základnou pro koledníky bývá obecní úřad, 
kde se před obchůzkou obléknou do krá-
lovských pelerín, a kde je po skončení akce, 
uchozené a uzpívané, čeká odpočinek a po-
hoštění. Většinou to bývá všeobecně milova-
ný párek v rohlíku a k němu pitíčko a nějaká 
sladkost. A samozřejmě zde dojde i na dělení 
vykoledovaných dobrot…
Všem koledníkům i jejich doprovodu patří 
velké poděkování.
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Letošní košt slivovice v Sazovicích 
Košt letošních trnkových produktů ze sa-
zovických zahrad a polí proběhl v sále OÚ 
8.  února. Pořadatelem akce byla Obec Sa-
zovice. Souběžně s hodnocením nejlepších 
vzorků slivovice se konala i soutěž o nej-
chutnější pomazánku z produkce místních 
hospodyněk. Koštování a hodnocení vzorků 
slivovice i pomazánek se mohl zúčastnit ka-
ždý návštěvník akce, nejen členové komise. 
Jednotlivé produkty soutěžily anonymně 
pod čísly a byly oceněny známkou 1–5 (č. 5 
bylo nejlepší). Údaje zapisovali posuzující 
do hodnotících archů, konečné vyhodno-
cení pak zajistil „sčítací komisař“ p. Dušan 
Novotný.
Vzorků slivovice se letos sešlo celkem 22. 
Vzhledem k tomu, že někteří pěstitelé trnek 
a výrobci životadárného moku přišli o loň-
ských povodních o bečky s kvasem (dvory 
a zahrádky se místy doslova modraly), to ne-
bylo zase až tak nízké číslo. Pořadí nejlepších 
vzorků je následující: 
1. místo – p. Tomáš Omyla (97 bodů) 
2. místo – ing. Miroslav Ševčík (96 bodů)
3. místo – p. Miroslav Ševčík ml. (95 bodů) 

Pro sazovické hospodyňky se soutěž o nej-
lepší pomazánku stala také výzvou. Na 
ochutnání a vyhodnocení čekalo hned 
18  vzorků, které si bylo možné namáznout 
na kousek chleba nebo kolečko rohlíku, tak-
že kdo poctivě ochutnal všechny, docela se 
najedl… Výběr byl skutečně pestrý: tvarůž-
ková, škvarková, vajíčková (ty se sešly do-
konce vícekrát), dále nivová, zeleninová, pór-
ková, ředkvičková, z červené řepy, česneková 
nebo haše. Některé soutěžily pod výstižnými 
názvy, např. ďábelská nebo upíří strach. Také 
pomazánky měly své vítěze:
1. místo – p. Edita Hrbáčková – tvarůžková
2. místo – p. Vojtěch Gajzler – pórková
3. místo – p. Milena Brázdilová – nivová 
Blahopřejeme vítězům obou soutěžních 
kategorií, ať se jim i nadále daří. 
Autory vítězných pomazánek jsme požádali 
o jejich recepty a zjistili jsme, že jsou v pod-
statě jednoduché a mnozí je známe také. 
Takže ta chuť asi bude nejen surovinami, ale 
i „šikovnýma rukama“. 
Připojujeme recepty na tři vítězné poma-
zánky:

Tvarůžková pomazánka
1 balíček kulatých tvarůžků, 1 neochucené 
pomazánkové máslo, 1 lžíce majonézy, půl 
malé cibule, 2 stroužky česneku, 1 lžička 
sladké papriky, pepř, sůl. Tvarůžky nastrou-
hat na okurkovém struhadle do misky, přidat 
pomazánkové máslo, majonézu, nadrobno 
nakrájenou cibuli, najemno nastrouhaný 
česnek, papriku, pepř a sůl. Dobře promíchat 
vidličkou. Nejlépe chutná namazaná na čers-
tvém chlebu. 

Pórková pomazánka
1 vanička pomazánkového másla, necelá 
kostka taveného sýra, polovina drobně nase-
kaného pórku a špetka soli. Všechno dobře 
promíchat a nechat odležet.

Nivová pomazánka
15 dkg plísňového sýru Niva, 1 bílý řecký jo-
gurt, prolisovaný česnek a sůl podle chuti. 
Nivu nastrouhat na jemném struhadle, při-
dat jogurt, česnek a případně dosolit. Všech-
no důkladně promíchat.

Masopust držíme… 
Dlouholetou tradicí v naší obci je vodění 
medvěda, jinak také masopust, ostatky, ši-
břinky, končiny… Toto období nemá pevně 
stanovenou délku. Začíná po svátku Tří krá-
lů (6. ledna) a končí Popeleční středou, jejíž 
datum se odvíjí od pohyblivého termínu veli-
konočních svátků. Po ní nastává 40 dní půstu 
nejen v jídle, ale končí také všechny hosti-
ny, oslavy, zábavy a radovánky. Lidé se mají 

zklidnit, rozjímat, modlit se a připravovat 
na největší křesťanský svátek – Velikonoce. 
U nás toto období nazýváme slovem maso-
pust, což má původ v latinském „carne vale“, 
česky doslovně „maso, sbohem“. Předtím je 
však třeba náležitě si užít všeho, na co se pak 
40 dní bude muset zapomenout.
Letos masopust vrcholil v úterý 4. března, 
ale v Sazovicích vyrazil průvod maškar na 

obchůzku obcí už v sobotu 1. března. V čele 
se valili hned dva medvědi vedení statnými 
medvědáři a dalších maškar bylo kolem čty-
řiceti. Byli mezi nimi tradiční kominíci, pekaři 
a nesměl chybět ani policajt, ale dál už pra-
covala na plné obrátky fantazie jednotlivých 
aktérů. Mohli jste potkat divoké šelmy koč-
kovité, fešnou Japonku v kimonu a s para-
plíčkem, ozbrojence v červených overalech, 

… a opravdové znalce

U Velísků byli doma

Chce to odpovědnost…

Vzkaz a výslužka pro medvědaMedvěd už je ochočený

Jedna pomazánka lepší než druhá
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Záskok byl opravdu „výživný 

Letošní 1. březen (sobota) byl na událos-
ti v naší obci bohatý. Téměř celý den patřil 
obchůzce masopustních maškar a vodění 
medvěda, večer pak se v sále OÚ uskuteč-
nilo odložené divadelní představení hry 
Záskok, která patří ke kmenovému reperto-
áru Divadla Járy Cimrmana. Sazovičtí diváci, 
kteří opatrovali zakoupené vstupenky už od 
loňského září, kdy představení bylo zrušeno 
kvůli povodním, se konečně dočkali. A zkla-
maní určitě nebyli.

Hru nastudoval vizovický soubor DNO (Divadlo 
Nahodilých Ochotníků). Jednalo se o ryze pán-
ské představení šesti herců, většinou už v po-
kročilejším věku, kde i ženskou roli Vlasty ztvár-
ňoval muž, dokonce s knírem, jak to „vyžadoval 
autor“. (On se z Vlasty nakonec chlap opravdu 
vyklubal…)
Na začátku hry nechyběly ani „vědecky fun-
dované“ referáty cimrmanovských odborníků, 
jejichž teze a doporučení se pak uplatnily ve 
hře samotné, což diváci s povděkem kvitovali. 

Díky groteskním situacím, nadsázce a chytré-
mu slovnímu humoru bavila hra zaplněný sál 
od začátku až do konce. Obecenstvo tvořili ne-
jen místní a diváci z okolí, ale hodně jich patři-
lo zřejmě i k příznivcům členů souboru. Skvěle 
se však bavili všichni bez rozdílu. Svěrákovský 
humor se obešel bez vulgarit a trapnosti a her-
ci si svými výkony nezadali s profesionály. Na-
víc bylo zřejmé, jak i je samotné hra baví. Vizo-
vičtí ochotníci svému rodákovi Bolku Polívkovi 
v Sazovicích ostudu rozhodně neudělali.

Závěrečná děkovačka

Neúnavná Zdounečanka

Já jsem Vlasta

Slavná hmyzí dvojkaVodění na Přídanku

Úvodní referát

vznešené princezny, indiánku, piráty i klauna 
či roztomilou Berušku doprovázenou Ferdou 
Mravencem. A také žluté kuře, které do Sa-
zovic pravidelně prchá z drůbežárny už řadu 
let, dva zdatné majitele historického auto-
mobilu, Mata a Pata, jeptišku a další figury. 
Na dvoukoláku cestovala s průvodem také 
bedna v podobě domečku. Do této „obec-
ní sběrny“ se ukládala výslužka – nejčastěji 

trnkové kapky a koblihy, které po skončení 
obchůzky dědinou pokaždé přijdou k duhu. 
Pochvalu si zaslouží ti občané, kteří sice ne-
byli doma, ale na výslužku pro medvědy i tak 
nezapomněli (viz foto). Celý ten maškarní 
mumraj, který trval až do pozdního odpoled-
ne, obětavě doprovázeli muzikanti dechové 
hudby Zdounečanka. Sláva jim!
Nakonec se unavení a zmožení účastníci ma-

sopustního veselí usadili v domečku na vý-
letišti, aby si odpočinuli, občerstvili se a vše 
náležitě „zhodnotili“.
Vodění medvěda se i letos sazovickým hasi-
čům, kteří akci pořádají, skutečně vydařilo, 
vždyť i počasí jim celkem přálo. Bylo chladno, 
ale jasno a dopoledne i slunečno. Až odpole-
dne se obloha zatáhla, ale na déšť nebo sníh 
nakonec nedošlo. 

Zprávičky z naší školičky 
Krásný den, milí čtenáři,
pojďte se společně s námi ohlédnout za zim-
ním obdobím, které bylo v naší školce opět 
nabité! S písničkami jsme rozsvítili obecní 
stromeček a každá holčička i každý chlape-
ček už netrpělivě vyhlíželi Vánoce. A jaké to 
bylo překvapení, když do školky přišel Mi-
kuláš s čertíkem a andílkem. Všichni jsme 

pozorně poslouchali, co Mikuláš čte ze své 
knihy. Další hezkou akcí byl program canis-
terapie, který byl pro děti velmi atraktivní. 
Také jsme se vydali úplně poprvé do Zlína, 
konkrétně do divadla Scéna, kde na nás 
čekala pohádka o Vánoční hvězdě. Společně 
jsme si také zazpívali koledy, ochutnali vá-
noční cukroví a rozbalili dárečky, které jsme 

našli pod stromečkem. Pak zazvonil zvonec 
a prosince byl konec!
Po svátcích jsme se do toho opět pustili se 
vší parádou. Vyrobili jsme si koruny a vydali 
jsme se jako Tři králové (tedy jako čtyřicet 
králů) přinést Ježíškovi do Betléma dary. 
A ano, i když nám počasí příliš nepřálo, stihli 
jsme i lopatovat a dokonce postavit sněhu-
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láky! V únoru jsme poprvé zorganizovali akci 
"Budu školákem", která umožnila předško-
lákům hravou formou si vyzkoušet aktivity 
týkající se zápisu do základní školy. Rodiče si 
aktivity mohli vyzkoušet také, ale především 
si mohli popovídat s paními učitelkami ze ZŠ 
i MŠ na téma školní zralosti a připravenosti 
svého dítěte. V únoru jsme také konečně 
mohli začít cvičit v badmintonové hale, 
která se opravovala po zářijových povodních.
A protože si v naší školce zakládáme na do-
držování tradic, které jsou s naší obcí spjaté, 
nesměla chybět velká masopustní veselice 
a náš premiérový průvod po obci s medvě-
dem, který měl to štěstí, že si zatančil i s naší 
paní starostkou. Únor zakončily naše Hvěz-
dičky společnou exkurzí s dětmi z rackov-
ské školky, kdy společně nahlédly pod po-
kličku našim zlínským hokejistům a celému 
zimnímu stadionu. Jako dárek přivezly vstu-
penky na hokej zdarma nejen pro všechny 
naše děti, ale také pro rodiče. A tak jsme se 

na stadion vrátili, tentokrát už s transparenty, 
dresy, šálami, dětmi, rodiči, paními učitelka-
mi a pořádnou dávkou energie, kterou jsme 
naše hokejisty hnali až do poslední minuty – 
a nakonec i k vítězství!
A to pořád není vše! V březnu, který je měsí-
cem knihy, obě naše třídy navštívily místní 
knihovnu a naše mladší děti ze třídy Sluní-
ček si dokonce od paní knihovnice odnesly 
nádherné batůžky s knížkami v rámci projek-
tu Bookstart. Do školky nám také přišla číst 
a vyprávět paní Hrbáčková, která se s námi 
vrátila v čase a zavzpomínala na dobu, kdy 
zde jako paní učitelka učila některé rodiče 
našich současných dětí. Úsměv na tváři nám 
nechyběl ani při kouzelnické show, kterou 
pro nás přichystal kouzelník p.Šulaj. A přáte-
lům školy úsměv nezmizel ani na Květino-
vém plese, který se uskutečnil v sále obecní-
ho úřadu. Letošní ročník překonal ten loňský 
a my se už teď těšíme na další. Ale to zase až 
za rok!

Poslední událostí, která se uskutečnila před 
sepsáním tohoto článku, bylo vystoupení 
v  rámci 16. ročníku přehlídky mateřských 
škol známé pod názvem Zlínský škrpálek. 
Ta se koná každoročně v Kongresovém cen-
tru ve Zlíně a letos se jí poprvé zúčastnila 
i sazovická školka. Třída Hvězdiček zde repre-
zentovala školku se svým pohádkovým ta-
nečním vystoupením. Děti si prohlédly zá-
kulisí centra, prostory, kde mají šatny umělci, 
ale především vystupovaly na pódiu – jak se 
říká, na těch slavných prknech, co znamena-
jí svět – v záři reflektorů. A to za doprovodu 
úžasného hnacího motoru – potlesku rodičů 
a ostatních diváků, kteří zaplnili celý sál.
Přejeme vám krásné jarní dny a těšíme se, co 
nás čeká dál. A vy se také můžete těšit, pro-
tože se o to s vámi podělíme zase v dalším 
vydání novin.

Ze sazovické školky zdraví Sluníčka, 
Hvězdičky i všechny paní učitelky 

Králové jdou k Betlému

Fandíme zlínským hokejistům

Zlínský škrpálek

Zdraví vás školní medvěd Celé Česko čte dětem
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Jak se daří školákům 
Ani jsme se nenadáli a školní rok se nám pře-
houpl do své druhé poloviny. Tuto mírnou 
zimu nám značně komplikovala chřipka, ale i 
tak se s dětmi snažíme z plných sil zvládnout 
vše, co je zapotřebí. V prvním ročníku už čte-
me s porozuměním slova i delší věty. Nad pí-
sankami srdce také často zaplesá, jak krásně 
děti vykrouží kličky všech písmen. Druháci 
objevují taje násobilky a zvládají plynulejší 
čtení i složitějších textů. Třeťáci se statečně 
perou s výzvou, kterou přináší vyjmenovaná 
slova a v matematice slovní úlohy. A čtvrťáci 
překvapivě úspěšně dešifrují koncovky pod-
statných jmen a zjišťují, co jsou to zlomky. 
Celou výuku si také prokládáme a „koření-
me“ řadou zajímavých odpočinkových, vzdě-
lávacích a kolektiv utužujících akcí.
Žáci 3. a 4.ročníku prošli dalším  školením 
v  dopravní výchově pod vedením lektora 
z dopravního hřiště v Malenovicích.
Velmi nás zaujala beseda o tom, jak se tvoří 
kniha, se kterou k nám do školy přijel autor 
trojice dětských knih o Meďanu a Koumeno-
vi, pan Josef Beneš. Prohlédli jsme si prezen-
taci, která nám názorně vysvětlila postup, jak 
se kniha skládá, tiskne, jak vypadají stroje, 
které se na její výrobě podílí. Viděli jsme ori-
ginály překrásných ilustrací, které připravuje 
ilustrátorka Petra Trlíčková. Některé z dětí 
na konci besedy určitě zauvažovaly, jestli se 
v budoucnu o napsání knihy nepokusí.
S lektorem z KPPP Zlín si děti během preven-
tivního programu „Zdravý jako rybička“ 
připomněly, co všechno potřebují, aby zů-
stávaly zdravé.
V průběhu února proběhlo nejprve třídní 
a následně školní kolo recitační soutěže, 
z něhož do dalších bojů v kole okrskovém 
postoupili Tomášek Brázdil, Adélka Juříková, 
Klárka Večeřová a Valinka Večeřová. Okrsko-
vé kolo se uskutečnilo 14.března ve zlínské 
škole na Podhoří. Všechny děti nás vzorně, 
jak svým výkonem, tak i chováním reprezen-
tovaly. Odvedly velký kus práce. Adélka s Va-
linkou si odnesly čestné uznání, Tom 3. místo 

ve své kategorii 2.-3. ročníků. Klárka získala 
v  kategorii 4.-5. ročníků dokonce 1. místo 
a postupuje do kola okresního. Všem dětem 
moc gratulujeme a Klárce držíme palce do 
dalšího zápolení.
Únor je nedílně spojen také s oslavou ma-
sopustu. Ve škole proběhlo na toto téma 
daltonské učení. Oblečeni v maskách jsme 
se následně připojili k malým kamarádům 
z mateřské školy. Prošli jsme společně s med-
vědem v čele částí obce směrem k úřadu, aby 
děti zakusily na vlastní kůži, jak takový průvod 
probíhá. Sluníčko nám docela přálo, tak jsme 
si užili tuto oslavu místních tradic naplno.
V březnu rozkvetly nejen první sněženky 
a sedmikrásky, ale i sazovický sál, kam jsme 
vás srdečně zvali na druhý ročník Květinové-
ho plesu. Bylo velmi milé mnohé z vás po-
tkat při této neformální příležitosti a doufá-
me, že jste si ji užili k odpočinku a zábavě i vy. 
Děkujeme všem, kteří k uspořádání této akce 
nemalou měrou přispěli.
Součástí projektu Mléko do škol bývá také 
každý rok ochutnávka mléčných produktů. 
Je zajímavé vyzkoušet a srovnat vedle sebe 
různé značky a typy sýrů.
Zatímco žáci 2. a 3. ročníku vyrazili do KKFB 
do Zlína na besedu o filmové hudbě, 1. a 4. 
ročník spolu s dětmi z MŠ s úžasem sledoval 
vystoupení kouzelníka Tomáše.
Ve II. třídě mají od února děti zajímavé „spo-
lužáky“- páreček krásných suchozemských 
želv. Děti se pro ně samozřejmě nadchly. Je-
den z třídních „ošetřovatelů“ by se dokonce 
chtěl s vámi o informace o nich podělit, tak 
jeho referát v mírně zkrácené podobě před-
kládám:
Na světě žije 356 druhů želv. Hodně z nich je 
ohrožených. Některé se dožívají 180 let, např. 
želva sloní. Živí se např. pekingským zelím, listy 
a květy pampelišky, jitrocele, jahodníku a luč-
ními bylinami.

Je symbolem pomalosti. Platí to ale jen o dru-
zích suchozemských. Ty urazí průměrně 200-
500 m za hodinu. Naproti tomu želvy mořské 
jsou hbité a plavou rychlostí 35 km/h. I když ne-
mají zuby, dokážou ukousnout ostrým okrajem 
zobáku i tvrdou potravu. Jsou charakteristické 
svým krunýřem. Želva může spát až 18 hodin, 
ale při normálním letním režimu spí obvykle od 
17 do 7 hodin ráno.
No řekněte, nejsou to zajímaví tvorové? 
(Patrik D.)
Z dílny čtvrťáků bych vám dnes ráda před-
stavila jejich básnické pokusy. Zkoušeli jsme 
tvořit tzv. limeriky, což jsou říkanky o pěti 
verších (A-A-B-B-A), které mají za cíl nikoliv 
dojmout nebo poučit, ale jen svou hravostí 
pobavit. Vymýšleli je původně angličtí ná-
mořníci.
Posuďte, zda se jejich příkladem podařilo 
děti inspirovat:

Byl jeden starý Rocky.
Ten slyšel i tiché kroky.
Jeho kamarádka Peggy vyla
a každý den si tlapky myla.
Ty krůčky slyšel Rocky.
(Vojta H., Vašík M.)

Jedna hezká křepelka Zobka
Uviděla v sadě krásná jabka.
Zobla do nich – fuj-fuj-fuj!
Jsou nechutné jako hnůj.
Ach, ta hezká křepelka Zobka!
(Klárka V., Valinka V.)

Jeden starý kocour ze Zlína
slupnul kus buřtu jak malina.
Měl plné břicho velmi,
záviděly mu všechny šelmy.
Ten starý kocour ze Zlína.
(Peťa M.)

Naši úspěšní recitátořiVesele za divokou šelmou
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Šikovní prvňáčciPsaní se nám daří Rozkvetly nám „kočičky“

Beseda pro seniorkyŠkolní kolo recitační soutěžeKnihovna – Sluníčka

Zvířecí mazlíčci tentokrát opravdu děti inspi-
rovali ve velkém. Do třetice vám ještě nabí-
zím úryvek z textu pro zamýšlenou písničku, 
který o svých pejscích vymyslel Vojta H.:

Peggy a Rocky
Skáče to, běhá to maraton. Je to český bígl. 
Jmenuje se Peggyna. Má kamaráda Rockyho. 
Na zahradě čmuchají, honí se, prudí slepice. 
Peggyna je po ránu hyperaktivní, nosí trikoloru 
solidní. Jak se s Rockym vylétá, na gauč sedá 
a pomalu usíná. V hlavě má kamaráda Rocky-

ho, slepice, kuřince, kosti, psí granulky a paml-
sky. Moc jim chutnají…

V příštích měsících nás čeká další spousta 
různých aktivit, některých tradičních, jiných 
nových, dosud nevyzkoušených. Mezi těmi 
nejbližšími vás zveme na velikonoční dílnič-
ky s jarmarkem nebo na besídku ke svátku 
maminek. 
V závěru vám všem přeji krásné, prosluně-
né jaro a požehnané blížící se Velikonoce.

Za kolektiv ZŠ Erika Nováková

Jarní dění v naší knihovně 
Milí čtenáři, první čtvrtletí nového roku 2025 
uteklo jako voda, zima je v nenávratnu, všich-
ni s radostí vítáme jaro, těšíme se na sluníčko 
a na první jarní květinky. Naše knihovna roz-
kvetla již v lednu. Po prvním půjčování v le-
tošním roce nechala paní starostka prostory 
knihovny vymalovat a koutek pro děti a mlá-
dež vyzdobit veselými obrázky, aby se tam 
našim nejmenším co nejvíce líbilo. Z tohoto 
důvodu se po dva čtvrtky knihy nepůjčovaly. 
Stálo to za to, nyní je knihovna čistá, útulná 
a hlavně děti se tam cítí jako v pokojíčku.
Hned v únoru proběhlo v knihovně školní kolo 
recitační soutěže žáků ZŠ v Sazovicích. Soutě-
že se zúčastnilo 14 dětí, které zvítězily v třídním 
kole. Všechny děti přednášely tak, že porota 
měla velmi těžké rozhodování, vybrat ty nejlep-
ší, které budou postupovat do dalšího kola. 
Měsíc březen byl od roku 1955 vyhlašován 
jako Březen – měsíc knihy. Od roku 1998 to 
byl Březen – měsíc internetu a v roce 2010 byl 
Svazem knihovníků a informačních pracovníků 

ČR vyhlášen první ročník nové akce na podpo-
ru četby s názvem Březen – měsíc čtenářů.
Začátkem března letošního roku navštívily 
knihovnu naše seniorky, kde pro ně byla při-
pravena beseda o knihách Evžena Bočka – 
Aristokratka. 
V roce 2012 autor vydal první knihu Posled-
ní aristokratka a v roce 2024 byla vydána 
poslední kniha Aristokratka v Českosloven-
sku. Pokud máte zájem seznámit se s těmito 
humorně napsanými knihami, můžete si je 
v naší knihovně vypůjčit. Máme všech 7 dílů 
těchto úspěšných a čtivých příběhů.
V rámci Března – měsíce knihy a čtená-
řů navštívily knihovnu také děti z Mateřské 
školy v Sazovicích. Napřed přišla Sluníčka – 
11 nejmenších dětí. Bylo jim vysvětleno, 
co je to knihovna, proč je tam tolik knížek 
a že jim rodiče mohou knihy půjčit domů. 
Všechny tříleté děti dostaly v rámci projektu 
Bookstart – S knížkou do života baťůžek 
s motivační sadou a pro rodiče pozvánku do 

knihovny. Děkuji všem rodičům, kteří s dětmi 
do knihovny přišli. 
Potom ty nejmenší děti vystřídalo v knihov-
ně 19 starších děti a předškoláků Hvězdič-
ky. Byla jich plná knihovna. Děti už dříve 
v knihovně byly, tak věděly, jak to tam chodí. 
Po vyslechnutí pohádky odpovídaly na otáz-
ky, o čem pohádka byla. Potom si každé dítě 
vybralo knihu a tu, co se mu líbila, si mohlo 
odložit. Druhý den si děti přivedly rodiče a ti 
jim knihu řádně vypůjčili.
Milí rodiče, jestli chcete, aby vaše děti čet-
ly, měli byste jim být příkladem a společně 
s nimi občas přijít do knihovny. Děti se vám 
také rády pochlubí se svým tvořením ve ško-
le. Jejich práce jsou v knihovně vystavovány.
Knihovna je otevřena každý čtvrtek od 
14.00 do 19.30 hod.
Všem vám přeji krásné Velikonoce, barevná 
vajíčka, jaro jako malované a hodně sluníčka.
Těším se na vás

Marie Ordáňová
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Zeptali jsme se
Bazárek oblečení má v naší obci dlouholetou 
tradici. Koná se 2x ročně, na jaře a na podzim, 
a původně byl zaměřen převážně na prodej 
dětského oblečení, případně na hračky a ko-
čárky. U jeho počátků stály p.Bára Šafářová 
a sl. Jitka Otrubová. Staraly se o přípravu akce, 
její průběh i závěrečné vyhodnocení, ale ča-
sem se obě ze Sazovic odstěhovaly. Během 
covidových let se zdálo, že bazárky skončí, 
ale na jaře r. 2023 se se souhlasem obce je-
jich pořádání ujala paní Michaela Mikulková 
s manželem a od té doby akce zase pokračují.
Protože datum jarní prodejní akce se blíží, 
zeptali jsme se její organizátorky na to, jak se 
bazárek připravuje, jak probíhá a co všech-
no to obnáší. Během uplynulých let se totiž 
akce rozrostla do dnešních rozměrů, kdy na-
bízené zboží zabere hravě celý společenský 
sál na obecním úřadě. Už nejde jen o prodej 
dětských věcí, ale i oblečení, obuvi a dalších 
doplňků pro dospělé, dále sportovního náčiní 
a vybavení, kol, koloběžek, odrážedel, dětské-
ho nábytku či knížek, stavebnic, hraček atd. 

Paní Mikulková, co všechno uspořádání 
akce předchází?
Především je potřeba akci avizovat. Děje se 
tak na internetu, face booku, stránkách obce, 
ale také ve vývěskách prostřednictvím letáč-
ků, které do sousedních obcí distribuujeme 
většinou osobně. 

Ve dnech, kdy se akce pořádá, se asi neza-
stavíte.
Bazárek se koná vždy v sobotu, ale už ve čtvr-
tek s manželem rozmísťujeme v sále prodejní 
stoly a tzv. „štendry“, kovové stojany na pově-
šení ramínek s oblečením. Tyto štendry jsme 
zakoupili od p. Šafářové stejně jako jednotné 
tašky IKEA, do nichž zákazníci vkládají na-
koupené zboží.

Za pronájem stolů a štendrů vybíráme od 
prodávajících poplatek. Za velký stůl 140 Kč, 
za menší 100 Kč a za štendr 80 Kč. Z těchto 
plateb pak uhradíme obci pronájem sálu.
V pátek probíhá přejímka zboží. Každá prodá-
vající si zboží připravuje sama. Rozloží je na sto-
ly, rozvěsí na věšáky nebo umístí na pódium. 

Jak se zboží značí a eviduje?
Každá prodávající dostane své číslo, které 
musí pomocí lepky připevnit na jednotlivé 
kusy zboží a na lepce musí být uvedena také 
cena. Při placení se pak lepka sundá a nalepí 
do samostatného sešitku každé prodávající, 
takže ta má pak přehled, kolik kusů zboží se 
prodalo a kolik utržila.

Jaké jsou podmínky pro převzetí zboží?
Samozřejmě musí být čistě vyprané, neroztr-
hané nebo jinak poškozené. To záleží přede-
vším na prodávající, jak si je připraví. Podle 
toho pak bude prodej úspěšný nebo ne.

Kdo stanoví cenu zboží? Ovliňujete ji 
nějak?
Cenu si stanoví prodávající sami. Její výši ne-
cháváme na jejich rozhodnutí a spoléháme 
přitom na jejich soudnost, což je většinou 
v mezích normálu.

Kolik prodávajících se do akce přibližně 
zapojí?
Bývá jich kolem padesáti až šedesáti, větši-
nou ze Sazovic nebo okolních obcí, ale máme 
klienty i z Dolní Lhoty, Zlína nebo Uherského 
Brodu.

Prodejním dnem je tedy sobota? Dodržu-
jete nějaká pravidla prodeje?
Přesněji sobota dopoledne. Na prodej si mu-
sím zajistit nejméně sedm pomocnic, větši- 
 

nou kamarádek nebo známých, bez jejichž 
pomoci bych se neobešla. V předsálí je pro 
zákazníky otevřena šatna, kam si odloží bun-
dy, kabáty, ale také větší zavazadla či tašky. 
Zde obdrží jednotnou nákupní tašku IKEA, 
do níž budou vkládat nakoupené věci.
Bohužel se setkáváme i s nepoctivými zákaz-
níky, takže je nás na prodej potřeba víc. Při 
hlídání a hlavně při placení.
Po ukončení prodeje proběhne vyúčtování, 
což si vyžádá nějaký čas. Tržby se sečtou po-
dle jednotlivých sešitků a utržené peníze se 
vloží do obálek. Ty si pak prodávající vyzved-
nou spolu se zbylým zbožím, které se nepro-
dalo. A taky je nutné zajistit občerstvení pro 
pomocnice, o což se stará můj manžel. Bývají 
to řízky, štrůdl, káva, víno, případně nějaká 
drobná pozornost za jejich ochotu.

Projevil se větší zájem o nákupy v bazár-
ku po loňských povodních?
My jsme po povodních v rámci bazárku uspo-
řádali sbírku, kdy prodávající darovali věci 
pro postižené rodiny v naší obci. A protože se 
všechno zdaleka neudalo, většina sbírky puto-
vala do Jeseníku, kde byli lidé postiženi mno-
hem víc. Snažila jsem se jim usnadnit situaci 
alespoň tak, že jsem shromážděné věci roztří-
dila do krabic podle jejich druhu a velikosti.
Uspořádat v obci dvakrát ročně akci tako-
vých rozměrů je skutečně náročné, ale velice 
záslužné. Zvláště v dnešní době, kdy zejmé-
na ceny nového dětského zboží (kočárky, vý-
bavička pro miminka, oblečení, obuv, hračky, 
knížky pro všechny věkové skupinky) jsou ve 
srovnání s příjmy mnoha rodin nehorázné. 
Nákup věcí z druhé ruky představuje pro ro-
diče velkou finanční úlevu. 
Proto obětavým organizátorům bazárků, 
kteří je organizovali v minulosti i těm dneš-
ním, patří velké poděkování. 

S P O L K O V Ý   Ž I V O T
Zima už je pryč 

Zima už se snad definitivně vzdala své vlády 
a my už vyhlížíme ty teplé jarní a pak i letní 
dny. Než se však toto vše uskuteční, trochu 
se ohlédneme za tím, co se do dneška událo.
Rok 2024 jsme zakončili tradičně, a to 28. pro-
since turnajem v kuželkách na Machové 
a pak jsme přivítali nový rok silvestrovskou 
oslavou v naší klubovně.
V lednu se pak uskutečnila naše první akce, 
kterou byl 11. ledna hasičský ples. Začal ve 
20 hodin a končil až hodně pozdě v noci, 
nebo spíš nad ránem. O hudbu se nám po-
starala skvělá Zdounečanka a nechyběla ani 
bohatá tombola od štědrých sponzorů. Ples 

byl opravdu vydařený a navštívilo ho okolo 
140 lidí.
1. března proběhlo v naší obci tradiční a ve-
lice oblíbené Vodění medvěda. Obchůzka 
začala po 9. hodině a proběhla po obvyklé 
trase, tj. přes celou dědinu. I tentokrát nám 
hudební doprovod obstarala, stejně jako 
na plese, naše dvorní kapela Zdounečanka. 
Průvod masek čítal asi 40 lidí. Vše probíhalo 
skvěle, všichni se náramně bavili a zpět k ha-
sičárně jsme se vrátili až okolo 17,30 hodin. 
Zde pak bylo pro všechny nachystané po-
hoštění a hlavně nás čekal zasloužený odpo-
činek po opravdu náročném dni.

6. března, osm minut po půlnoci (0:08), se 
v obci rozezněla siréna a KOPIS (Krajské ope-
rační a informační středisko) nám vyhlásilo 
požární poplach. Ve zprávě se uvádělo, že 
hoří balík sena nebo slámy u silnice mezi 
Lhotkou a Hostišovou. V krátké době od 
vyhlášení poplachu jsme se sešli v hasičár-
ně a  v  0:25 jsme vyjížděli na místo požáru 
v počtu 5 hasičů. Po příjezdu na místo zde 
opravdu hořel balík sena a také zde již zasa-
hovali profesionálové z Otrokovic a Zlína. Po 
nahlášení veliteli zásahu jsme se ihned zapo-
jili do rozhrabávání sena, aby se mohlo řádně 
prolít vodou. Pomocí termokamery prohlíželi 
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hasiči zasažená místa a ukazovali nám skrytá 
ohniska, které bylo potřeba znovu rozhrabat 
a vodou dohasit. Po příjezdu krajského vy-
šetřovatele nás okolo půl druhé poslal velitel 
zásahu zpět na základnu.
Ještě když panovala zima, uklidili jsme zbroj-
nici a nechali vyrobit a nainstalovat nové 
skřínky pro zásahovou jednotku. Ty sta-
ré, plechové už byly opravdu nevyhovující 
a tyto nové jsou skvělé a daleko prostornější. 
Vše jsme financovali z vlastních zdrojů.
Tolik v krátkosti o tom, co už proběhlo a ještě 
se v rychlosti mrkněme, co bude následovat 
v dalších měsících. 
30. dubna opět upálíme čarodějnici na první 
venkovní zábavě - Velkém sletu čarodějnic 
a předposlední víkend v červnu, tedy 21. 
a  22. června, nás bude čekat hasičský ví-
kend, tedy pohárová soutěž všech věkových 
kategorií v požárním sportu. Postupně už za-
čínají i přípravy na hanácké právo, které nás 
opět po deseti letech čeká příští rok v červnu. 
Přípravy na tuhle velkou akci jsou už ale v pl-
ném proudu.
To jsou v krátkosti plánované akce a já dou-
fám, že se opravdu uskuteční a že se nijak ne-
bude opakovat ten loňský povodňový rok. To 
už opravdu ne!

Za celý sbor přeji všem, aby letošní rok byl 
poklidný a ať se potkáváme jen na těch ak-
cích příjemných, a ne když v obci houkají si-
rény a řeší se mimořádné události.

Za SDH Sazovice Tomáš Omyla,
jednatel sboru,  

velitel družstva JSDH Sazovice

Vodění medvěda 2025 – společné foto

Návrat z nočního zásahu

BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. –  
výsledky sezóny 2024 a plány pro sezónu 2025  

Milé čtenářky a čtenáři Sazovických novin, 
za členy cyklistického spolku Bike Team Sa-
zovice můžu konstatovat, že přicházející jaro 
vítáme všichni s otevřenou náručí, tréninků 
v  zimním počasí už bylo dost. S jarem při-
chází také nová sezóna a rád bych vám proto 
představil naše plány na sezónu 2025 a zá-
roveň shrnul výsledky sezóny předcházející.
Pro sezonu 2025 zahrnuje naše soupiska 
celkem 18 členů, kdy oproti loňskému roku 
naše řady opustili 2 členové a přibyl 1 nový 
člen. Hlavním cílem našeho spolku v sezóně 
2025 je účast na závodech horských kol, tedy 
MTB závodech, zejména v regionu Moravy. 
Jedním z vrcholů sezóny bude určitě MTB 
závod Silesia Bike Marathon v Opavě, 
který se letos jede jako Mistrovství České 
republiky v maratonu horských kol a to 
17.5.2025. Nádherný závod, který se jede 
údolím řeky Moravice a tím nejkrásnějším 
z přírodního parku Moravice a podhůří Níz-
kého Jeseníku. 
Mezi zajímavé akce r. 2025 bude určitě patřit 
legendární závod v podobě MTB maratonu 
Drásal v Holešově, který svou náročností pa-
tří mezi nejtěžší MTB maratony v ČR, nebo 
mezi širokou veřejností velmi oblíbená Ro-
hálovská50, která je naopak zajímavá svým 
příjemnějším profilem a hlavně její neopako-
vatelnou atmosférou, kterou těžko něco pře-

koná. Těšit se můžeme také na nový závod 
v Rackové (loni se uskutečnil první, testovací 
ročník), letos pořadatelé plánují další kvalita-
tivní posun. Kompletní přehled závodů, kte-
rých máme v plánu se zúčastnit, je uveden 
v následující tabulce. Termíny všech závodů 
budou co nejdříve zveřejněny také na našich 
stránkách www.btsazovice.cz.  Budeme rádi, 
když nás přijedete podpořit, nebo si zazávo-
dit. 

Cyklistická sezóna 2024 je minulostí. V prů-
běhu celé sezóny 2024 však členové našeho 
týmu soupeřili v rámci „Týmového poháru 
Bike Teamu Sazovice“, soutěže, kterou jsem 
podrobně představil v jednom z minulých 
vydání Sazovických novin. Jedná se o dlou-
hodobou soutěž, které se mohou účastnit 
pouze členové Bike Teamu Sazovice a jsou 
do ní započítávány výsledky v průběhu celé 
sezóny. Umístění našich členů na vybraných 

Datum Název závodu (Místo) Trať

29.03.2025 Morkovské bajk (Morkovice) 50 km, MTB

12.04.2025 Chřibská 50ka (Kroměříž) 50 km, MTB

26.04.2025 Rohálovská 50ka (Prusinovice) 50 km, MTB

03.05.2025 Rajnochovická 50ka (Rajnochovice) 50 km, MTB

17.05.2025 MČR – Silesia Opava (Opava) 90 km, 55 km, MTB

24.05.2025 Mamut Přerov – silnice (Přerov) 90 km, 170km, silnice

07.06.2025 MTB Racková (Racková) 50 km, MTB

14.06.2025 Rusavská 50ka (Rusava) 50 km, MTB

28.06.2025 Drásal (Holešov) 117 km, 55 km, MTB

12.07.2025 Karpatský pedál (Velká nad Velič-
kou)

50 km, MTB

02.08.2025 ?? Hostýnská 50ka (Bystřice pod 
Hostýnem)

50 km, MTB

27.09.2025 Zlínská 50ka (Zlín-Malenovice) 40 km, MTB
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závodech je bodováno vlastním bodovacím 
systémem. Celkovým vítězem se pak stane 
ten člen týmu, který za celou sezónu získá 
největší počet bodů. Výsledky týmového po-
háru za sezónu 2024 můžete vidět v tabulce. 
Bohužel povodně, které zasáhly obec Sazovi-
ce v průběhu roku 2024, nám znemožnily po-
řádání dětských cyklistických závodů, které 
každoročně náš spolek organizuje. O to více 
se však těšíme na dětské závody 2025, které 
jsme již začali připravovat a jejichž předběž-
ný termín je 13.9.2025. Konečný termín bude 
v dostatečném předstihu zveřejněn na našem 
i obecním facebookovém profilu. Doufám, že 
se po roce opět sejdeme v hojném počtu.
Závěrem bychom chtěli poděkovat všem 
sponzorům, fanouškům a Obci Sazovice za 
podporu. 
A budeme velmi rádi, když se přijedete po-
dívat a povzbudit nás na některý ze závodů 
nové sezóny 2025. 

BIKE TEAM SAZOVICE, z.s., Pavel Miklík

Celkové 
pořadí

Jméno a příjmení 
člena týmu

Konečný 
počet bodů

1. Jan Čižmář 519

2. Jaroslav Doležel 510

3. Pavel Miklík 391

4. Pavel Beňačka 292

5. Jiří Hubík 254

6. Andrej Dubovecký 221

7. Tomáš Miklík 197

8. František Mikl 153

9. Vladan Kopeček 100

10. Jiří Dalecký 98

11. David Dovrtěl 53

12. Ondřej Nebuchla 18

13. Lukáš Vrabček 6

14. Patrik Doležel 6

Luňák a Konopka 
Cimbálová muzika Luňák se letos vrhla na 
další zajímavý projekt. Uspořádala folklor-
ní taneční pro mládež a dospělé ze Sazovic 
a okolí. Do tanečních se přihlásilo 25 párů! 
Folklorními tanci kurzisty provedli lektoři: 
Věra Velísková, manželé Volní, manželé Ku-
bíčkovi a Radek Březík z Folklorního souboru 
Kašava ze Zlína a manželé Crlovi z Břestku. 
Moc děkujeme lektorům za to, že k nám při-
jeli předat své zkušenosti. Kurzisté se tak na-
učili tance z okolí: polku a valčík, gúlané ze 
Zlínska, točené z Valašska a na konci dubna 
je ještě čekají tance bílovské, jak jinak než 
z Bílovic. Tyto tance a nejen to - třeba i sdíle-
nou radost k folkloru budou moci všichni vy-

užít na plesech, bálech, různých folklorních 
akcích a besedách u cimbálu. Jednu takovou 
akci pro vás zase Cimbálová muzika Luňák 
chystá. A to již v pořadí čtvrtý tradiční VUC - 
Večer u cimbálu, který se bude konat 20. 6. 
2025 od 18 hodin tentokrát v sále OÚ Sazovi-
ce a s dobrotami od strýca Víti Nejeze.

Barbora Paštěková, 
vedoucí CM Luňák

A jak se daří Konopce? Na podzim jsme se 
předvedli s pásmem „Na dvoře“ na besedě 
se seniory a na výroční schůzi hasičů. Diváci 
se dozvěděli, jak děcka umí prát prádlo, za-
metat dvůr, pořezat i poskládat dřevo a po-

klízet v maštali v době, kdy je tetinka v po-
dání Natálky Štromové ve Zlíně na jarmarku. 
V listopadu jsme společně s muzikou přispěli 
svým programem k slavnostnímu zahájení 
výstavy betlémů v Sazovicích. S Koledni-
cemi jsme si všichni zazpívali na vánočním 
jarmarku. Celé vánoční období jsme pak za-
končili v mysločovickém kostele programem 
„Půjdem spolu do Betléma“, kde jsme tra-
dičně pozvali ke spolupráci chlapy z Hlaholu. 
Jaro se většinou nese v duchu přehlídek jak 
pěveckých, tak tanečních. Konopku v břez-
nu reprezentovala ve zpěvu lidových písní 
tři děvčata – Linda Jančíková, Sofie Tinková 
a Valerie Večeřová. Sklidili jsme úspěchy, So-
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finka a Valinka postupují do regionálního 
kola. Celý soubor se pak na konci března zú-
častní postupové přehlídky dětských soubo-
rů z Hané. Na Smrtnou neděli nás dále čeká 
vítání jara v obci spojené s tradiční obchůz-
kou s májkem, v květnu vítání nově naro-

zených občánků nejen v Sazovicích, ale i na 
Hostišové a účast na Hanáckých slavnos-
tech v Chropyni opět za hudebního dopro-
vodu muziky Luňák.

Ilona Doleželová, 
vedoucí DFS Konopka

Pěvecká soutěž TrnečkaBetlém

Činnost klubu PATRIOTI Sazovice 60+ 
Závěr roku 2024 byl už ve znamení Vánoc. 
Přesto jsme uskutečnili dlouho plánovanou 
akci, degustaci vína, která se uskutečnila 
30. 11. 2024 v obecním sále. Měla společen-
ský charakter a byla určena pro členy klubu 
a jejich partnerky. K tanci, poslechu, ale i zpě-
vu, hrála hudební skupina OSTOŠEST z Mys-
ločovic. Bylo připraveno i malé občerstvení. 
Samotná degustace byla na vysoké úrovni. 
Ke každému vzorku, jsme dostali výklad od 
someliéra Radka Kovaříčka, následovala de-
gustace a k tomu se rozvinula diskuze rádo-
by odborníků. K degustaci bylo připraveno 
8 vzorků velmi kvalitních vín od společnosti 
Vinum-Bonum.
Rok 2025 jsme zahájili setkáním 6.ledna. 
Na programu byl návrh plánu činnosti. Po 
krátké diskuzi byl plán činnosti pro rok 2025 
schválen. Na setkání 5.února 2025 už jsme 
měli prvního letošního hosta na našich se-

tkáních, byl jím MVDr. František Václavík 
z  Machové. Na programu byly „Rady pro 
zahrádkáře“. Přednáška byla velmi zajímavá 
a poučná, přilákala nejen naše členy, ale i ně-
které další sazovické občany. Ale ani téměř 
3 hodiny nestačily na prodiskutování veškeré 
zahrádkářské problematiky. Proto zařadíme 
přednášku „Rady pro zahrádkáře“ také do 
plánu činnosti pro rok 2026.
Setkání 5.března 2025 mělo na programu 
hudební vystoupení se zaměřením na coun-
try písničky. Trio muzikantů tvořili dva naši 
členové, Rosťa Kolář (kytara) a Svaťa Doležel 
(foukací harmonika). Jako host byl pozvaný 
Pavel Konečný z Hostišové, který hrál také 

na kytaru. Zpívat mohli téměř všichni, pro-
tože v repertoáru byly známé písničky, např. 
Všichni jsou už v Mexiku anebo Rovnou tady 
rovnou. Pro ty, co slova písní neznali, byly na 
stolech připraveny vytisknuté texty. Příjem-
ný večer si užili jak naši členové, tak i někteří 
další občané naší obce.
Na následující období máme připraveny 
tyto aktivity: V dubnu se budou konat naše 
vepřové hody spojené s koštem slivovice. 
V květnu nás čeká přednáška o úsporách 
v energiích, výběr dodavatele, uzavření 
smlouvy, v červnu máme v plánu vycházku 
do přírody a cyklovýlet. V červenci a srpnu 
si uděláme prázdniny a 20. září plánujeme 
uspořádat akci GulášFest v areálu Zahrá-
zovo.
K 15.březnu 2025 máme 23 členů a pomalu 
přibývají další. Chtěl bych využít této příle-
žitosti k oslovení občanů, kteří splňují dané 
podmínky člena klubu, aby neváhali a rozší-
řili naše řady.

Za Klub PATRIOTI SAZOVICE 60+ 
zdraví Jaroslav MrázekNaše country kapela

Pan Kovaříček vínu rozumí Zpíváme všichni a rádi Rady pro zahrádkáře – přednáška
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Tak tu máme konečně jaro!
Zprávičky ze včelařského kroužku

Po zimním lenošení se i náš kroužek chys-
tá na další sezónu. V teplejších únorových 
dnech jsme s dětmi pozorovali jarní pro-
lety včel. Vylétaly z úlů, aby si po zimě vy-
prázdnily výkalové váčky, a zpět se někdy 
vracely s prvním pylem z lísek. Na podzim 
nám naše základní organizace pořídila je-
den nástavkový úl a nás teď čeká práce 
s nátěrem, aby nám úl co nejdéle vydržel. 
Zároveň se s dětmi, které navštěvují krou-
žek minimálně jeden rok, pilně připravuje-
me na soutěž včelařských kroužků, kte-
rou letos organizuje vedoucí kroužku ve 

Lhotě u Luhačovic. Přihlásili jsme 6 našich 
dětí, aby si vyzkoušely, co všechno se nau-
čily a poznaly nová místa a kamarády. Také 
se moc těšíme na čtyřdenní výlet s názvem 
„Rojení“, kterého se v květnu zúčastní 
4 nejstarší včelaříci. Tentokrát zavítáme do 
rekreačního střediska Nesměř u Velkého 
Meziříčí. 
V loňském roce jsem se zúčastnila školení 
pro vedoucí včelařských kroužků v Praze. 
Vyslechli jsme si několik přednášek z oblasti 
biologie včel, o čmelácích, o úlech … a také 
jsme si mohli sami „vytetovat“ včelku na 

ruce a vyrobili jsme si pleťové masky s me-
dem. Byla jsem mile překvapena, jak málo 
ingrediencí potřebujeme ( většinou všechno 
najdete doma).. Ráda  bych se s vámi  o pár 
návodů podělila.  Určitě si najdete tu pravou 
masku, která se hodí pro vaši pokožku. Udě-
lejte si chvilku pro sebe, naneste si masku 
a relaxujte.
Abyste byli na jaře ještě krásnější, vám 
přejí děti ze včelařského kroužku! 

Jitka Kučerová, 
vedoucí kroužku                                                                       

Domácí pleťové masky
Pleťová maska na suchou pleť
Co potřebujeme?
• 1 zralé avokádo
• 1 lžíci medu
• 1 lžíci bílého jogurtu
• pár kapek olivového oleje
Jak postupujeme a k čemu je dobrá?
Zralé avokádo vyloupěte ze slupky a pomo-
cí vidličky rozmělněte na jemnou kašičku. 
Do ní následně zamíchejte med, bílý jogurt 
a pár kapek olivového oleje. Masku apli-
kujte na obličej a dekolt, nechte cca 15-20 
minut působit a poté jemně smyjte vlažnou 
vodou.
Avokádová pleťová maska se využívá také 
jako maska proti stárnutí. Obsahuje velké 
množství vitamínů a je vhodná pro všech-
ny druhy pleti. Pokožku omlazuje, osvěžuje, 
vyživuje, napomáhá regeneraci a předchází 
jejímu vysušování. Ideální je proto na pleť 
trpící vysoušením.
Avokádo můžete klidně použít i samotné, 
obsahuje vysoké množství vitaminů, pleť 
prokrví, napne a funguje jako účinná anti-
-aging kúra.

Pleťová maska na problematickou 
pleť
Co potřebujeme?
• 1 lžíci medu
• 1 kostku droždí
• vlažnou vodu
Jak postupujeme a k čemu je dobrá?
Kostku droždí rozdrobte do misky, přidejte 
med a cca 1 - 2 lžíce vlažné vody, dobře pro-
míchejte. Vodu přidávejte postupně, abyste 
dosáhli optimální konzistence - mírně řidší 
kašičky. Masku naneste na pleť, nechte pů-
sobit do zaschnutí (přibližně 20 minut). Poté 
masku jemně smyjte vlažnou vodou.
Droždí díky vysokému obsahu vitamínů 
skupiny B účinně bojuje proti akné a pleť 
čistí. Medová maska s droždím je také skvě-
lá pro zpevnění a regeneraci pleti.

Pleťová maska na mastnou pleť
Co potřebujeme?
• 1 hrst drcených ovesných vloček
• 1 lžičku citrónové šťávy
• 1 lžičku medu
• 1 lžičku jogurtu
• pár kapek olivového oleje
Jak postupujeme a k čemu je dobrá?
Všechny ingredience kromě ovesných vlo-
ček  důkladně smíchejte dohromady a poté 
postupně přidávejte ovesné vločky, abyste 
dosáhli kašovité konzistence, která půjde 
dobře nanášet na pleť. Masku nechte 15 až 
20 minut působit a následně ji smyjte vlaž-
nou vodou.
Díky přítomnosti citrónu, který obsahuje 
velké množství vitamínu C, je vhodná pro 
mastnější pleť, výborně čistí a stahuje póry. 
Oves navíc pleť úžasně zklidňuje. Maska je 
vhodná nejen pro pleť, ale můžete ji použí-
vat i jako masku vlasovou. Směs naneste na 
pokožku hlavy a vlhké vlasy, zabalte do ruč-
níku a nechte působit klidně hodinu. Vlasy 
pak umyjte jako obvykle. Maska pleť i vlasy 
krásně vyživí a ochrání je před vlivy zimního 
počasí.

Myslivecký spolek Háj 
Členové spolku svědomitě plnili úkoly, 
které v průběhu roku vyvstaly, ale je nut-
né přihlédnout k jejich věku, zdravotnímu 
omezení či pracovnímu vytížení. Proto je 
základem fungování spolku princip dob-
rovolnosti, ať se jedná o akce pro veřej-
nost, ples, úklid nepotřebného zařízení 
v honitbě, likvidaci zbytků oplocenek, 
různých odpadů nebo péči o zeleň a její 
novou výsadbu, která přispěje k lepšímu 
prostředí pro zvěř. Například p. Jarosla-
vu Velískovi se podařilo získat dotaci na 

výsadbu dalších dřevin v honitbě. Jeho 
dvě žádosti byly podány za spolek a jed-
na z nich skutečně uspěla, a tak může 
přispět ke zlepšení podmínek v honitbě.                                                                                                                           
V brigádnické činnosti se lépe osvědčila 
práce v menších skupinách než pořádání 
velkých společných brigád, kdy jen nákla-
dy na občerstvení představují tisícikoru-
nové částky. Setkávání členů na dobro-
volné bázi se může realizovat i zábavnější 
formou – vařením kotlíkového guláše, za-
koupením sudu piva i setkáváním celých 

rodin, takže může vzniknout pěkná tradice.                                                                           
Myslivost by měla být koníčkem a měla by 
přinášet spíš radost než starost a otrav-
né povinnosti. Myslivci by se měli snažit 
o zlepšování stavu honitby tam, kde se vy-
skytují, loví a všude tam, kde to uznají za 
vhodné. Zároveň ale není možné budovat 
např. myslivecká zařízení (ani přenosná) na 
pozemcích členů honebního společenství 
bez jejich souhlasu.
Návrh plánu činnosti na myslivecký rok 
24/25: 
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   1) Členové individuálně vyhledají a v pří-
padě potřeby s dalšími členy zlikvidují 
nefunkční, nebezpečná a nepotřebná 
zařízení v honitbě, zbytky zařízení, které 
nepůjde spálit, se odvezou a uklidí. Ze-
jména jde o posedy, žebříky a zařízení 
pro přikrmování zvěře tam, kde ztratila 
svůj význam nebo se o ně již nikdo ne-
stará.

   2) Obnova zařízení pro lov, pozorování a 
přikrmování zvěře. Zařízení budou umís-
ťována na pozemky pouze se souhlasem 
jejich majitele. Souhlas prosím zajistit 
písemný, postačí i například email, který 
přepošlete hospodáři.

   3) Průběžné provádění údržby zařízení, 
která mají být v honitbě zachována. 

   

   4) Zakoupení a instalace tří nových kaza-
telen, v každém katastru jedné. Výbor 
vytipoval 3 místa (Salášek - Mysločovi-
ce, Vodárna – Machová a horizont směr 
Buňov v Sazovicích). Tento úkol trvá od 
minulého roku, nebyl realizován s ohle-
dem na obtížnou volbu dodavatelů (buď 
příliš drahé nebo nedostupné).

   5) Uspořádat tradiční ples.
   6) Účastnit se a podpořit akce pro děti v ka-

ždé obci.
   7) Plnit plán chovu a lovu.
   8) Tlumit zvěř myslivosti škodící a zavleče-

né druhy.
   9) Přikrmovat zvěř v době nouze.
10) Spolupracovat při organizaci kynologic-

kých akcí v honitbě, budeme-li o tako-
vou spolupráci požádáni.

11) Spolupracovat se vzdělávacími institu-
cemi v obcích a věnovat se práci s dětmi.

Co se týká spolupráce se školami a školka-
mi, je spolek schopen navázat na předchozí 
spolupráci a uspořádat např. besedu s mys-
livcem, kynologické ukázky, přednášku o ob-
ratlovcích v honitbě spolku ad. V některých 
školských zařízeních bohužel o podobné 
akce není přílišný zájem ( jsou často zahlcena 
jinými aktivitami). Přesto je třeba nenechat 
se odradit, neboť v zájmu mysliveckých spol-
ků je získávat a vést děti a mladé lidi k větší 
pozornosti a lepšímu vztahu k přírodě a rov-
něž k tvorbě pozitivního pohledu na mysli-
vost.

Podle podkladů Mgr. M.Jančíka 
 zpracovala V. Nejezová

M O H L O   B Y   V Á S   Z A J Í M A T
Co víme (ale taky nevíme) o Velikonocích

Každé roční období se pojí s nějakými svátky 
nebo oslavami, které si každoročně připomí-
náme. K jaru neodmyslitelně patří Velikono-
ce, které jsou pro křesťany nejdůležitějšími 
a nejvýznamnějšími svátky v roce. Tyto svát-
ky jsou nicméně spojeny také s celou řadou 
dávných, často ještě pohanských zvyků osla-
vujících příchod jara a probuzení přírody po 
dlouhé zimě. 
Zkusme se v našem každodenním shonu na 
chvíli zastavit a přiblížit si křesťanskou sym-
boliku těchto svátků i jejich lidové tradice. 
O  Velikonocích si lidé připomínají umučení 
a  zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Už dříve ve 
stejném období slavili Židé svátek Pesach, 

jímž uctívali Boží pomoc při osvobození ži-
dovského národa z egyptského otroctví.
Termín Velikonoc je pohyblivý. Velikonoční 
neděle je vždy první neděle po prvním jar-
ním úplňku po rovnodennosti. Tím svátky 
mohou připadnout na měsíc březen nebo 
duben. Letos tak vychází Velikonoční neděle 
až na 20. duben.
Název Velikonoce odkazuje na „Velkou noc“, 
kdy Ježíš Kristus po ukřižování vstal z mrt-
vých. Vlastním velikonočním dnům před-
chází 40denní postní období, které na konci 
masopustu začíná Popeleční středou, kdy si 
křesťané připomínají pomíjivost lidského ži-
vota ( „Pamatuj, člověče, že prach jsi a v prach 

se obrátíš…“) a kněz jim na čelo vyznačí kří-
žek z popela rozmíchaného s vodou. Končí 
období světských radovánek, hodování, zpě-
vu, tance, lidé by se měli soustředit přede-
vším na věci duchovní, modlit se a připravo-
vat na blížící se svátky.
Každá z postních nedělí, které spadají do 
období po Popeleční středě, dostala v lidové 
tradici své pojmenování: 
Černá neděle vyjadřuje vážnost postních 
dnů, kdy se zejména ženy oblékaly do čer-
ného. (Někde se jí říkalo také Liščí, kdy hos-
podyně zavěšovaly na stromy v noci tajně 
upečené preclíky, které prý tam dětem zane-
chala liška.) 
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Pražná neděle má název podle kaše, která 
se ten den připravovala z pražma, tj. praže-
ného nedozrálého pšeničného zrna.
Kýchavá neděle – v kostelech se sloužila 
mše za odvrácení moru, k jehož počátečním 
příznakům patřilo kýchání. Lidová pověra 
věštila, že kolikrát v ten den člověk kýchne, 
tolik let bude živ.
Družebná neděle dovolovala mládeži sejít 
se na návsi, a pokud se někde chystala svat-
ba, chodíval družba se ženichem na návště-
vu k rodičům nevěsty.
Smrtná neděle si na mnoha místech dodnes 
uchovala svou krásnou tradici – „vynášení 
smrti“. Mládež, většinou děvčata, vynesla ze 
vsi „smrt“, slaměnou figurínu ve starých ša-
tech a nasazenou na dřevěné tyči, symboli-
zující bídu, nemoci a zlou zimní dobu. Tato 
často i zapálená smrtka skončila v potoku 
nebo řece a do vsi se mladí vraceli s ozdobe-
ným stromkem – májkem ( taky lítem, líteč-
kem), symbolem nového jara a života. (U nás 
už před lety obnovil obchůzku s máječkem 
DFS Konopka.)
Květná neděle je poslední před Velikonoce-
mi, křesťané si v ní připomínají den Kristova 
příchodu do Jeruzaléma. Ve světě se nazývá 
také Palmová podle palmových ratolestí, jimiž 
lidé Krista v Jeruzalémě vítali. V kostelech se 
světí větvičky kočiček, dubu nebo lísky, které 
zasunuté za krucifix nebo svaté obrázky mají 
po celý rok ochraňovat dům před bleskem, oh-
něm a dalšími pohromami. Zapíchnuté v půdě 
na kraji pole mají zajistit dobrou úrodu. Po 
roce jsou větvičky spáleny a jejich popel po-
slouží k pomazání věřících o Popeleční středě.

Pašijový týden
je vrcholem postního období. Jméno získal 
po pašijích, což jsou lidová představení o utr-
pení a umučení Ježíše Krista. Jednotlivé ná-
zvy mají i dny v tomto týdnu: 
Škaredá středa je den, kdy Jidáš za třicet stří-
brných zradil Krista. Podle pověry se v tento 
den nemá nikdo škaredit (původně se Jidáš 
škaredil na Krista), jinak mu to zůstane po 

celý rok! Středa se nazývala také Sazomet-
ná, protože se vymetaly komíny. Hospodyně 
pak z kynutého těsta pekly různě spletené 
a smotané pletence, tzv. jidáše, napodobující 
provaz, na němž se zrádce nakonec oběsil.
Zelený čtvrtek je dnem, kdy Kristus napo-
sled večeřel s apoštoly, byl zajat a souzen. 
Podle tradice obléká kněz v tento den zele-
né roucho a jedí se převážně zelené pokrmy 
(bylinky, různé druhy zelí. špenát apod.), aby 
byl člověk po celý rok zdravý. Den začínal 
před východem slunce modlitbou v zahradě 
a omytím čistou vodou. V některých koste-
lech se i dnes udržuje zvyk omývání nohou 
na připomínku poslední večeře, kdy Kristus 
omyl nohy svým učedníkům. Ve čtvrtek také 
naposled zazní kostelní zvony, které „odlétají 
do Říma“, a nahradí je hrkačky, řehtačky a kla-
potky venkovských chlapců.
Velký pátek se stal dnem křesťanského 
smutku. V tento den nesl odsouzený Ježíš 
s trnovou korunou na hlavě svůj kříž na horu 
Golgotu po tzv. křížové cestě. Veronika mu 
osušila krev, pot a slzy rouškou, na níž údajně 
zůstal otištěn jeho obličej, který se pak stal 
předlohou pro zobrazování Kristovy podoby. 
Na Golgotě jej pak vojáci svlékli do bederní 
roušky a přibili na kříž, na kterém skonal. Vel-
ký pátek je prožíván ve znamení hlubokého 
smutku, ticha a rozjímání, váže se k němu 
také přísný půst, v kostele při bohoslužbách 
neznějí varhany. I k Velkému pátku se vzta-
huje celá řada zvyků a pověr, např. se v tento 
den měla po dobu pašijí otevírat zem a vydá-
vat své poklady. Nesmělo se také prát, proto-
že by se prádlo nenamáčelo do vody, ale do 
Kristovy krve. Lidé si neměli ani nic půjčovat, 
protože Velký pátek byl také dnem čaroděj-
nic a půjčená věc mohla být očarovaná.
Bílá sobota je posledním dnem čtyřiceti-
denního půstu. Jméno dostala pravděpo-
dobně podle bílého roucha, které oblékali ti, 
kdo byli v tento den pokřtěni. Noc ze soboty 
na neděli bývá nazývaná Velká noc nebo Ve-
likonoční vigilie a je vyvrcholením sváteční-
ho týdne, kdy se oslavuje Ježíšovo zmrtvých-

vstání. Před noční slavností světí kněz oheň, 
od něhož se zapálí veliká svíce zvaná paškál. 
V živém ohni před kostelem se také opalova-
ly kousky dřeva a křížky z nich vyrobené zapi-
choval hospodář stejně jako větvičky kočiček 
na kraj osetého pole. Obřad žehnání světla 
(lucernárium) je doložen už v bohoslužbách 
Cyrila a Metoděje na Velké Moravě a v lido-
vé tradici znamená také vítězství světla nad 
temnotou. Tato noc (označovaná jako Velká) 
dala ve 14. století jméno celým Velikonocům. 
Na Bílou sobotu se také znovu rozeznívají 
kostelní zvony a v domácnostech se uklí-
zelo, bílilo , peklo a připravovalo na největ-
ší svátek - Vzkříšení - Hod boží velikonoční.
Hod boží velikonoční připadá na neděli. Je 
to největší slavnost církevního roku, při níž se 
slaví Kristovo vzkříšení a vítězství nad smrtí. 
Po dlouhém půstu nadchází období hodo-
vání, při mši sv. se v kostele světí velikonoční 
pokrmy – beránek, mazanec, chleba, víno, 
vejce – ta nesmí chybět v žádném pokrmu 
(mazance, jidášky, nádivky, beránci atd.). Ro-
dina se sejde u svátečně prostřeného stolu, 
kde nechybí ani maso, většinou jehněčí, kůz-
lečí nebo drůbeží. Pletly se pomlázky (tata-
ry), barvila a jinak zdobila vajíčka. 
Velikonoční pondělí, také Červené pondělí 
má své jméno odvozeno od barvy, kterou se 
vajíčka barvila nejčastěji a která symbolizuje 
v  lidovém pojetí barvu života. Od staroslo-
vanského slova „krásnyj“, tj. červený, dostala 
vajíčka také pojmenování kraslice. Velikonoč-
ní pondělí je dnem veselí a oslavou nového 
života, kdy se křesťanské tradice prolínají 
s tradicemi pohanskými, které oslavují končící 
zimu a přicházející jaro. Chlapci chodí šlehat 
děvčata opentlenou pomlázkou (tatarem) a je 
třeba vymrskat i všechny ostatní ženy, protože 
se těmi mladými proutky má přenášet míza, 
která je ukryta uvnitř, a tím dívky i ženy omla-
dit, dříve se říkalo pomladit, dodat jim na celý 
rok zdraví, sílu, elán a svěžest. Od slovesa po-
mladit je odvozen i název slova pomlázka.
Velikonoční pondělí celé toto období církev-
ního roku uzavírá.

Připravované akce v roce 2025
 06.04.  Vítání jara – DFS Konopka
 09.04.  dílničky + jarmark - Škola
 17.04.–19.04.  Velikonoční klapotání
 26.04.  Zájezd na 30. hasičskou pouť na sv. Hostýn
 30.04.   Slet čarodějnic
 16.05.  Oslava Dne matek
 23.05.  Noc kostelů
 25.05.  Vítání občánků
 20.06.  Cimbálová muzika Luňák na sále OÚ
 22.06.  Sportovní den
 01.–03.08.  Sazovický patlal – výstava modelářů
 19.–20.09.  Bazárek
 20.09.  Gulášfest
 28.09.  Oslava patrona obce Sv. Václava
 10.10.  Beseda se seniory
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Památný strom v naší obci
V loňském roce jsme podali na Magistrát 
města Zlína, odbor životního prostředí a ze-
mědělství, návrh na vyhlášení památného 
stromu - dubu letního, který se nachází na 
výletišti Zahrázovo.
Z životního prostředí se na tento strom při-
jeli podívat, změřili jej, proklepli jeho kondici 
a  26. 6. 2024 přišlo ROZHODNUTÍ z Magist-
rátu města Zlína, odboru životního prostře-
dí a zemědělství, že vyhlašují za PAMÁTNÝ 
STROM „Dub na výletišti v Sazovicích“.

Dub letní (Quercus robur) s názvem „Dub 
na výletišti v Sazovicích“ roste na pozemku 
p.č. 34/1 v katastrálním území Sazovice, je-
hož vlastníkem je Obec Sazovice.  Jedná se 
o vitální dřevinu s mírně sníženým fyziolo-
gickým stavem (pravidelně kvete a plodí) 

a s poměrně dobrým až zhoršeným zdravot-
ním stavem. Strom o obvodu kmene 405 cm 
dosahuje výšky 22 m a šířky koruny 15 m. 
Odhadované stáří dřeviny je 160 let. Dub je 
solitérním jedincem, který tvoří výraznou do-
minantu okrajové části intravilánu obce. Výše 
uvedené skutečnosti činí z předmětné dřevi-
ny dendrologickou zajímavost a významný 
estetický prvek v krajině. Z těchto důvodů 
byla dřevina orgánem ochrany přírody navr-
žena na vyhlášení za památný strom.

Nyní čekáme na dodání informační tabule, 
kde bude tato skutečnost uvedena a násled-
ně ji umístíme k tomuto památnému stromu. 
Snad nám tento krásný starý dub vydrží ještě 
nějaké desetiletí v kondici a bude tvořit do-
minantu výletiště Zahrázovo.

Klapotáči 
Tak říkáme v Sazovicích chlapcům, kteří na 
Zelený čtvrtek a Velký pátek obcházejí dědinu 
s  klapotkami, případně řehtačkami nebo tra-
kaři. Jinde se jim říká také hrkači. Tradiční ob-
chůzka má víceméně danou formu. Chlapecká 
skupina má svoji hierarchii, své vedoucí – kap-
rály, pány nebo pozorníky a je omezena školní 
docházkou, tj. věkem zhruba od šesti do pat-
nácti let. Takovou podobu má v současnosti 
klapotání třeba v Tečovicích, Sazovicích, Mlad-
cové, Rackové, na Klečůvce nebo ve Vysokém 
Poli. V minulosti se chlapecká pospolitost při 
obchůzkách posilovala také společnými sva-
činami nebo dokonce společným noclehem.
Pokud se dnes klapotáčů, ale i ostatních lidí 
zeptáte na důvod klapotání (hrkání), dozví-
te se, že nahrazují zvony, které odletěly do 
Říma. Ve skutečnosti byla tato obchůzka 
mnohem starším magickým obřadem, kdy 
se velikým hlukem mělo vyhnat všechno zlé 
a špatné nejen z celé obce, ale často i z jed-
notlivých domů. Tento prastarý zvyk dopl-
ňují prvky s náboženským obsahem. Kluci 
nejčastěji obchůzku zahajují od kostela, zvo-
nice, kříže, kde se společně pomodlí, někdy 
ho s klapotáním obejdou dokola. Klapotání 
doprovázejí také rytmizované říkanky, v Sa-
zovicích kluci skandují: „Rá - zem klapotat, 
u – mřel Kristus Pán, o – třech hodinách.“                              
Výslužka za klapotání (peníze nebo naturá-
lie) by se měla vybírat až na Bílou sobotu, ale 
protože hrozí, že dnes lidé o svátcích budou 
často mimo obec, obcházejí výběrčí s kasič-
kou domy už v podvečer na Velký pátek. Po-
díl z výslužky se řídí postavením klapotáče ve 
skupině, účastí při jednotlivých obchůzkách 
i kvalitou klepání.
S klapotáči se dnes můžeme potkat už vět-
šinou jenom na dědině, ve městech jsou ob-

chůzky organizovány pouze v rámci folklór-
ních souborů. Že by však tato tradice zanikla, 
to zřejmě nehrozí už proto, že si obchůzku 
organizují nejčastěji sami kluci. Cítí přitom 

jistou odpovědnost a zároveň je to pro ně 
i zábava, která je navíc materiálně oceněna.

Podle PhDr. Aleny Prudké, etnografky 
MJVM ve Zlíně, zpracovala Věra Nejezová

Klapotání kolem r. 2007

Sazovičtí klapotáči 40. léta
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Zajímavá knížka - Malé královské senek
Kniha Malý princ, jejímž autorem je francouz-
ský spisovatel Antoine de Saint – Exupéry, byla 
vydána už ve více než třech stech jazyků a ná-
řečí. Příběh starý už několik desítek let oslovu-
je všechny generace a nese poselství o lásce, 
přátelství, odpovědnosti a vzájemnosti.
Od roku 2020 vzniká edice překladů Malého 
prince do českých a moravských nářečí. V pod-
krkonošském nářečí tak vyšel Malej princ, 
Malé principál v brněnském hantecu, Maluč-
ký princ ve valaštině nebo Malušenký princ 
ve slováckém nářečí. Hanácký překlad Malé 
královské senek vznikl zásluhou sběratelky 
knižních vydání Malého prince paní Martiny 

Dlabajové ve spolupráci hanáckých patriotů 
Miroslava Hrabčíka a Jana Krejčího a společně 
s Hanáckým folklórním spolkem, organizací 
pro udržení tradičního dědictví regionu. Sbír-
ka p. Dlabajové čítá na 350 vydání knihy v nej-
různějších jazycích a dialektech a nyní v ní při-
byl i příběh přeložený do hanáčtiny.
Přinášíme ukázku z Exupéryho knihy převe-
dené do hanáčtiny: 
„Ledi majó vězde, ale te nésó stény. Pro 
te, keří cestojó, só pruvodci. Pro inčí nésó 
ničém, jenom maléma světylkama. Na 
jedné z tech vězd bodo bévat a bodo se na 
ni smát, a dež se podiváš v noce na nebe, 

bode to, jak debe se smále všecke vězde. 
Te bodeš mět vězde, kery se omijó smát!“
(„Lidé mají hvězdy, ale ty nejsou stejné. Pro ty, 
kteří cestují, jsou průvodci. Pro jiné nejsou ničím, 
jen malými světélky. Na jedné z těch hvězd budu 
bydlet a budu se na ni smát. A když se podíváš 
v noci na nebe, bude to, jako by se smály všechny 
hvězdy. Ty budeš mít hvězdy, které se umí smát!“)
Iniciátorka překladu p. Martina Dlabajová 
ve spolupráci s nakladatelstvím JOTA chtěla 
krásný příběh malého prince přiblížit i skrze 
česká a moravská nářečí a doufá, že hanácký 
překlad si najde své čtenáře a okouzlí je stej-
ně jako originál.

Vzpomínky legionáře B. Tetoura (pokračování zápisků ze zajetí v Itálii)
Podepsal! 
Ale konečně jsem se přece jen rozhodl a po-
depsal hromadnou žádost o přeložení do čes-
kého tábora na pevninu. A ještě se k něčemu 
musím přiznat, jak vzniklo rčení „Cyril je dnes 
šťastný!“ To nás jednou po večeři sedělo něko-
lik v důstojnické jídelně a zase se znovu a zno-
vu debatovalo a debatovalo, co dělat. Tak ně-
jak k půlnoci jsme se rozhodli, že podepíšem. 
A to jsme pak hned oslavovali a Chianti bylo 
tehdy moc dobré… Snad jsem ho vypil tro-
chu víc, než bylo slušné, dostal jsem náladičku 
a prý jsem stále jen opakoval: „Já su šťastný!“
Teď už nevím, proč jsem to tehdy stále tek 
houževnatě tvrdil. Jistě to bylo jednak pro-
to, že v té náladě jsem na ty naše palčivé 
problémy trochu zapomněl, jednak proto, 
že jsem se konečně rozhodl a že už není 
cesty nazpět.
A zase ubíhal čas a pořád se debatovalo. Pa-
matuji se, jak se kdysi pustil do poručíka Ha-
dámka poručík Dr.Deml, pozdější poslanec 
a  senátor: „Ty hade, přihlásíš se už konečně 
do československé armády?“ Do chudáka 
Hadámka, Hanáka, člověka poctivého a čest-
ného, ale věčně neholeného a naprosto 
neenergického, který se jen jakýmsi nedo-
patřením dostal na vojnu a udělal poručíka, 
Hadámka, kterému stále padaly kamaše na 
paty, který byl rád, že už je v zajetí a že má 
na věčné časy od vojny pokoj. Na to jsme pak 
vzpomínali často, když jsme se s panem uči-
telem Hadámkem v československé armádě 
přece shledali, kdežto pan Dr. Deml tam ne-
vstoupil… A přesto se mu pak doma výbor-
ně dařilo!
A jak mu to slušelo, podporučíku Hadámko-
vi! Hladce oholený, přešitá italská uniforma 
mu padla jako ulitá, měl parádní rajtky, nové 
civilní botky a nové ovinky těsně na lýtkách 
přiléhající, tož žádné na paty padající turistic-
ké punčochy.
Dne 16. února jsem byl naposled u zubaře 
v II.Periodě a vyrovnal jsem mu účet – 10 lir.  

Den nato odjeli důstojníci srbské národnosti 
na pevninu.

Nákupy
Před jejich odjezdem jsem od jednoho 
z nich koupil srbskou pelerínu. V zajateckých 
táborech se mnoho obchodovalo. Prodávali, 
vyměňovali a kupovali zajatci mezi sebou, 
kupovalo se od vojáků italských strážních 
oddílů, kupovalo se v kantýně, kterou bylo 
možno nazvat „obchodem se zbožím smíše-
ným“. I já jsem si postupně nakoupil různé 
součástky šatstva a obuvi, které jsem si dal 
v naší krejčovské a obuvnické dílně předělat 
nebo i nově ušít, a pak drobné denní potře-
by a různé proprietky. Tak jsem si ještě v za-
jetí koupil mantl za 12 lir, pak za 13 lir tu srb-
skou pelerínu, z které jsem si dal ušít blůzu. 
Za 36 lir pak celou komisní uniformu, kterou 
jsem si dal upravit, kožené botky za 40 lir 
a plátěnky za 4  liry. 71 lir stály kůže svrško-
vé i podrážkové, z kterých jsem si dal mimo 
jiné ušít parádní botky. Prádlo za 39 lir a pak 
tužky, pera, zápisníky, kapesní nůž, nůžky, 
břitvu, krém na holení, toiletní mýdlo, tašku 
na cigarety i peníze, kartáč na vlasy, na zuby, 
hřeben. Dále slovníky – francouzský za 7,20 
lir a italský za 5,30 lir, šachy a před odjezdem 
kufr. Nakonec jsem byl vybaven skoro tak, 
jako kdysi neblahé paměti pan Fregatten- 
Leutnant Meixner. Jakou prodělalo změnu 
naše smýšlení za tak krátkou dobu, o tom 
může svědčit tato skutečnost : Když jsem 
přišel na Asinaru ve velmi bídném ustrojení, 
psal jsem hned domů o  rakouskou unifor-
mu, kterou jsem si před odjezdem na frontu 
poslal do Sazovic. Když mi pak 18. února při-
šel z domu balík, skoro jsem se polekal, když 
jsem z něho vybalil i parádní černou důstoj-
nickou čepici. Samozřejmě jsem ji již neno-
sil, ale věnoval jsem ji do garderoby našeho 
dramatického kroužku, kde se docela dobře 
hodila jako pokrývka hlavy rakouského ves-
nického policajta.

Odjezd na pevninu – 23. února 1918
A konečně, konečně došlo i na nás. Dne 
22. února přišel rozkaz, aby všichni důstojníci 
české národnosti, kteří žádali o přeložení, byli 
připraveni k odjezdu do českého koncentrač-
ního zajateckého tábora na pevninu. Jak vidět, 
neměl tehdy ten výraz „koncentrační“ tak hrůz-
ný smysl jako dnes, ten dostal teprve za druhé 
světové války přičiněním nacistů. My jsme se 
dokonce na ten koncentrák velice těšili.
Hned druhý den, v sobotu 23. února 1918 ve 
4 hodiny ráno jsme nastoupili, odpochodova-
li do Cale Reale, nasedli na nám už známý par-
niček a odpluli do sardinského Asinarského 
zálivu, do sassarského přístavu Porto Torres. 
Tam jsme nasedli do vlaku a jeli napříč Sardi-
nií, přes hlavní město Sassari na východ. Byl 
to takový starodávný vláček, nebyly v  něm 
záchody a vystoupit se nesmělo, tož jsme na 
té cestě zažili různé veselé i bolestné chvilky. 
K večeru jsme dojeli do přístavu Terranova, 
nalodili jsme se a na lodi přespali. Teprve dru-
hého dne odpoledne jsme vypluli na cestu 
do Golfo Arance. Odtud jsme z obavy před 
německo- rakouskými ponorkami vypluli na 
širé moře až za tmy a doprovázel nás torpédo-
borec. Plavba byla klidná a již v 7 hodin ráno 
jsme uviděli italskou pevninu. A asi za hodinu 
jsme již vjížděli do starodávného římského 
přístavu Civita Vechia. Tam jsme nastoupili 
do vlaku a po další hodině jsme konečně od-
jížděli do toho našeho vytouženého českého 
tábora na italské pevnině.
Jeli jsme přes Řím; poprvé v životě jsem viděl 
svatopetrský kostel, starořímský akvadukt 
a jiné a jiné kamenné památky antické kultu-
ry, ovšem jen z vlaku. Ale už tehdy jsem jaksi 
v podvědomí cítil, že „věčné město“ nevidím 
naposled, že si je ještě za války lépe prohléd-
nu a už ne jako válečný zajatec.
Jeli jsme celý den a teprve pozdě v noci jsme 
dorazili do toho našeho, tak radostně očeká-
vaného, prý českého, tábora v Cassině. Bylo 
to již skoro k půlnoci.
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Pohyb obyvatelstva za období prosinec 2024 – březen 2025 v obci Sazovice

KADEŘNICTVÍ JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNÍ ÚŘAD – ÚŘEDNÍ HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNÍ KNIHOVNA SAZOVICE

Otevřeno KAŽDÝ ČTVRTEK  
odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDIKÚRA

Tel.: 773 621 131

AROMATERAPIE + MASÁŽE

Tel.: 777 686 806

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.00–16.00
 ÚTERÝ 7.00–16.00
 STŘEDA 7.00–16.00
 ČTVRTEK 7.00–16.00
 PÁTEK 7.00–16.00
 SOBOTA 7.00–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00

Informace pro občany

Svoz odpadu v roce 2025

PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA

V letním období (1. 3.–30. 11.)
ÚTERÝ 16:00–19:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–19:00
SOBOTA 09:00–15:00  
 polední přestávka 12:00–12:30

V zimním období (1. 12.–28. 2.)  
ÚTERÝ 16:00–18:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–18:00
SOBOTA 09:00–15:00   
 polední přestávka 12:00–12:30


